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WITH  determination and com-
mitment from all parties, Pen-
ang’s fiscal performance will 

improve soon.
Giving this advice, Yang di-Pertua Neg-

eri Tun Ahmad Fuzi Abdul Razak said the 
state government must take proactive 
steps to implement the “State Deficit 
Projection Reduction Strategy for 2024” 
(Strategi Pengurangan Unjuran Defisit 
Negeri Tahun 2024) while intensifying ef-
forts to enhance state revenue sources.

Ahmad Fuzi, in his speech at the First 
Meeting of the Second Term of the 15th 
State Legislative Assembly on May 24, 
urged all Penang assemblymen to pres-
ent their views and suggestions for in-
creasing state revenue.

“Generally, Penang is one of the 
states that consistently demonstrates 
strong financial performance.

“This is because the state’s actual 
expenditure deficit can still be covered 
by the accumulated balance of the State 
Consolidated Revenue Account (Akaun 
Hasil Disatukan Negeri), resulting in a 
positive financial performance at the 
end of the year.

“In addition, Penang is the sec-
ond state with the lowest amount 
of outstanding federal government 
loans, amounting to RM36.73 mil-
lion as of Jan 31.

“Furthermore, the Penang govern-
ment consistently maintains excellent 
performance in financial governance.

“As a result, the state government re-
ceived the Clean Audit Certificate for the 
State Financial Statement for the year 
2022 from the National Audit Depart-
ment on Aug 28, 2023.”

Ahmad Fuzi said the Penang govern-
ment recognised that the state expendi-
ture deficit could not always be covered 
by the accumulated balance of the State 
Consolidated Revenue Account without 

a significant increase in revenue.
In his 30-minute speech, Ahmad 

Fuzi congratulated the leadership of 
Chief Minister Chow Kon Yeow, along 
with all state executive council (exco) 
members and the government’s ad-
ministrative machinery, for steering 
Penang towards excellence.

He expressed his gratitude to Prime 
Minister Datuk Seri Anwar Ibrahim for 
his unwavering dedication to connecting 
with the people through various Madani 
policies and for supporting Penang’s de-
velopment by approving increased allo-
cations for the well-being of Penangites.

Ahmad Fuzi also extended his ap-
preciation to the Prime Minister for his 

commitment to funding the Perak-Pen-
ang Water Project, which would enable 
the supply of treated water from Sungai 
Perak to Penang.

The close cooperation between the 
federal government and Penang was 
also lauded by Ahmad Fuzi.

“Thanks to this close cooperation, 
the federal government has approved 
the Penang International Airport (LTAPP) 
expansion project, for which the pre-
qualification tender process by Malaysia 
Airports Holdings Berhad (MAHB) has 
been underway since March.

“Another long-awaited mega project 
in Penang that will be implemented soon 
is the Light Rail Transit (LRT) project, 

with an estimated cost of RM10 billion 
to RM13 billion. This project will be car-
ried out through the Transport Ministry,” 
Ahmad Fuzi said.

On health-related matters, the 
Yang di-Pertua Negeri thanked An-
war for approving an immediate al-
location of RM11 million for the con-
struction of a Type 2 health clinic in 
Bayan Lepas to enhance the health 
sector in Penang.

Before wrapping up his speech, Ah-
mad Fuzi urged all state assembly mem-
bers to ensure proceedings are conduct-
ed smoothly and orderly, stressing the 
values of mutual respect regardless of 
differing political ideologies.

‘Give views on 
increasing revenue’

Ahmad Fuzi (second from left), together with (from left) Penang Legislative Assembly Speaker Datuk Law Choo Kiang, Chow, 
Deputy Chief Minister I Datuk Dr Mohamad Abdul Hamid and Penang State Secretary Datuk Rosli Isa in a candid shot.
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THE Penang government 
has recorded an actual sur-
plus of RM28.66 million as 

of May 29 this year.
This is because the state’s 

actual revenue of RM342.60 
million exceeds the state’s ac-
tual expenditure of RM313.95 
million, says Chief Minister 
Chow Kon Yeow.

“The state government is 
confident that it can improve 
revenue collection in 2024 com-
pared to last year (2023).

“With dedication and com-
mitment from all parties, the 
Penang government believes 
that the state’s financial perfor-
mance will improve this year,” 
he said in his winding-up speech 
during the State Legislative As-
sembly session on May 30.

Chow added the Penang 
government was proactively 
implementing the “State Defi-
cit Projection Reduction Strat-
egy for 2024” (Strategi Pengu-
rangan Unjuran Defisit Negeri 
Tahun 2024).

“This strategy is an internal 
control measure taken by the 
state government to ensure fis-
cal sustainability.

“Therefore, if the depart-
ments, agencies, statutory bod-
ies, and state-owned compa-
nies adhere to the disciplined 
alignment of 2024 expendi-
tures, the state government is 
optimistic that this strategy will 
prevent an actual deficit by the 
end of 2024,” he said.

Separately, Chow mentioned 
that the Penang Water Supply 

Corporation (PBAPP) has been 
selling water to domestic con-
sumers below its production 
cost since it was corporatised 
25 years ago.

“While the production cost 
per m³ of water is RM1.30 this 
year (2024), domestic consum-
ers are only paying 62sen (for 
the first tier of 0-20m³).

“What does it mean when 
you are selling water below the 
production cost? It is a subsidy 
or a rebate.

“Over five years (from 2019 

to 2023), PBAPP has subsi-
dised over half a billion Ringgit,” 
he said.

Chow emphasised that de-
spite the increase in water 
rates from Feb 1, PBAPP was 
still subsidising domestic water 
consumers in the state.

Chow hoped for everyone’s 
understanding of the need to 
reduce the subsidy given.

“The water rates for domes-
tic consumers have not been 
reviewed for 30 years.

“If I choose not to review it, 

my successor will also be facing 
the same situation later.

“Please understand that we 
do not wish to anger the con-
sumers,” Chow, who is also the 
PBAPP chairman, said.

Lim Guan Eng (PH-Air Putih) 
interjected and explained that 
the people were angry over the 
huge increase in domestic wa-
ter rates.

“I appeal to you to consider 
providing an additional rebate 
of 20sen, reducing the current 
rate from 62sen, for a period of 

one year.
“This will allow domestic wa-

ter consumers to get used to 
the higher water rates before 
implementing the full 62sen 
rate after one year,” Lim said.

Several assemblymen, from 
Batu Lancang, Air Itam, Bagan 
Jermal, Bagan Dalam, Berapit 
and Machang Bubuk, supported 
the appeal.

Chow quoted Kebun Bunga 
assemblyman: “There is no 
right time to make an unpopular 
decision.”

“Who can guarantee that 
there will not be complaints next 
year?” Chow asked.

Chow explained that the cur-
rent domestic water rates in 
Penang with effect from Feb 1 
were in compliance with federal 
government regulations.

“We will refer the matter 
to the Penang Legal Adviser,” 
Chow said before wrapping up 
his speech.

The State Legislative Assem-
bly was adjourned sine die at 
4.33pm on May 30.

Later on June 5, the Penang 
executive council (exco) direct-
ed PBAPP to provide rebates to 
domestic water consumers in 
Penang.

PBAPP will provide free wa-
ter for the first 10,000 litres of 
each bill for six months, effec-
tive from July 2024 to Decem-
ber 2024.

“With these rebates, all 
domestic water users will re-
ceive a rebate of RM6.20 on 
each bill. For example, users 
in the first band will only need 
to pay RM6.20 (RM12.40 mi-
nus RM6.20) for two months, 
while users in the second 
band billed RM30 will only 
need to pay RM23.80 for two 
months,” the statement by 
Penang Infrastructure, Trans-
port and Digital Committee 
chairman Zairil Khir Johari 
highlighted on June 5.

PBAPP has also expanded 
the “Skim Rebat Mesra Ke-
luarga RM20” (RM20 Family-
Friendly Rebate Scheme) for 
large households (eight peo-
ple or more) with an income 
of RM5,000 or less. The 
threshold income increased 
from the previous RM2,250 
threshold.

CM confident of improved 
financial performance

THE Penang government will 
present a suggestion to the 
federal government to return 
20% of taxes collected to 
each state at the upcoming 
Special Meeting for all Men-
tris Besar, Chief Ministers 
and Premier in July.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said his request aims to 
enable the state government 
to enhance its development 
efforts.

The Special Meeting is ex-
pected to be chaired by Prime 
Minister Datuk Seri Anwar 
Ibrahim.

“Firstly, I will bring this sug-
gestion to the Penang execu-
tive council (exco) meeting for 
discussion.

“We will also deliberate on 
justified allocation to each 
state or greater autonomy al-

located to each state in terms 
of tax collection.

“If there is consen-
sus, I will then bring 
this matter to the 
special meeting for 
further discussion.

“I hope the fed-
eral government 
will consider our 
request. We aim 
to see a change in t e r m s 
of allocation to each state, 
particularly Penang, given its 
status as one of the highest 
tax-collecting states,” Chow 
(PH-Padang Kota) replied to 
a supplementary question 
by Goh Choon Aik (PH-Bukit 
Tambun) during the Penang 
Legislative Assembly session 
recently.

Goh had inquired about 
plans by the state govern-

ment to request increased al-
location from the fed-
eral government for 
various infrastructure 
projects in the state.

Chow said there 
are two ways the fed-
eral government could 

consider should it 
decide to enter-

tain the request 
f r o m Penang, based on 
recent perspectives shared 
by constitutional law expert 
Professor Emeritus Datuk Dr 
Shad Saleem Faruqi in a local 
newspaper.

“Firstly, Penang’s proposal 
for the Federal government to 
return 20% of tax revenues 
collected from the state will 
require a significant constitu-
tional amendment.

“Such an amendment 

would require buy-in from all 
the states, considering Ma-
laysia’s absence of a fiscal 
decentralisation policy.

“Secondly, the Federal gov-
ernment can opt for the easi-
er way, which involves making 
a policy change on this mat-
ter to determine the alloca-
tion of tax revenues to each 
state. However, this will re-
quire unanimous agreement 
from all states.

“I don’t know whether this 
proposal will be taken seri-
ously or I will be blacklisted.

“I understand that the fed-
eral government also faces fi-
nancial constraints, particular-
ly given the high national debt.

“Nevertheless, I will try 
my best to present this sug-
gestion for consideration,” 
he said.

State govt to push for 20% tax allocation at Special Meeting

Chow (front row, third from right), Deputy Chief Minister I Datuk Dr Mohamad Abdul Hamid (front row, 
second from right), Deputy Chief Minister II Jagdeep Singh Deo (front row, third from left), Penang 
State Secretary Datuk Rosli Isa (right) and the state executive council members taking a photo after 
the State Legislative Assembly session adjourned sine die.
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THE Penang government is always 
committed to upholding the Islam-
ic development agenda within the 

state’s Muslim community. 
Deputy Chief Minister I Prof Datuk 

Dr Mohamad Abdul Hamid said as an 
example, the state government 
has increased the allocation for 
the state Islamic Religious Af-
fairs Department (JHEAIPP).

“The allocation provided 
to JHEAIPP for this year is 
RM21.48 million, an increase 
of 18.02% compared to last 
year’s allocation of RM18.20 
million.

“With this increase, more p r o -
grammes could be carried out for the 
Muslim community in the state. 

“At the same time, the state gov-
ernment plans to continue the devel-
opment of two Sekolah Agama Rakyat 
(SAR), namely SAR Madrasah Al-Ittihadi-
yah Al-Wataniyah in Cherok Tok Kun and 
SAR Masjid Daerah in Telok Air Tawar. 

“Construction work for these SARs, 
which started in 2023, is scheduled to 
proceed this year, with a total allocation 
of RM4 million. The completion date is 
targeted for 2025. 

“Construction of another three SARs 
will begin this year with a total alloca-
tion of RM2.4 million. They are SAR 

Madrasah An-Najah 
at Kampung Selamat 
SPU, SAR Nurul Falah 
Taman Berjaya in Ni-
bong Tebal and SAR 
Masjid Bandar Baru 

Ayer Itam. 
“It is hoped that 

the completion of 
t h e s e SAR schools will pro-
vide a conducive learning en-
vironment for the students and simul-
taneously uphold the Islamic religious 
education in the state,” Mohamad 
(PH-Batu Maung) said in his winding-up 
speech at the State Legislative Assem-
bly sitting on May 30. 

Touching on the zakat (tithe) collec-
tion, Mohamad (pix) said Zakat Pulau 
Pinang (ZPP) collected RM159.7 million 
last year. 

He also said ZPP had successfully 
distributed RM173,390,486.93 to tithe 
recipients last year.

“The total zakat collection for last 
year included the collection for property 

tithe and zakat fitrah (person-
al tithe).

“For this year, we are opti-
mistic that we can increase 
the zakat collection through 
various campaigns encourag-
ing Muslims to pay their za-
kat,” he said. 

Mohamad, who oversees 
the Islamic Development, 
Education and National Unity 

portfolio, urged that any mosque or surau 
in the state requiring maintenance to con-
tact JHEAIPP as there are special alloca-
tions for maintaining these facilities. 

Mohamad added the state govern-
ment is committed to promoting artificial 
intelligence (AI) learning in schools to 
empower both teachers and students.

He said this is done through a collab-
oration with the Education Ministry for 
digital education initiatives that involve 
special workshops and classes. These 
sessions aim to teach more about AI 
tools, making the learning process 
more efficient.

Commitment to 
Islamic agenda THE Penang government, through 

the Penang Water Supply Corpora-
tion (PBAPP), is actively pursuing 
the establishment of three new 
water treatment plants (WTPs) to 
increase water supply services in 
the state.

State In-
frastructure, 
Transport, and 
Digital Commit-
tee chairman 
Zairil Khir Jo-
hari made this 
announcement 
in response 
to a question 
by Opposition Leader Muhammad 
Fauzi Yusoff (PN-Sungai Dua).

Muhammad Fauzi said there 
was a pressing need for Penang to 
have more WTPs to ensure smooth 
and efficient water supply to its 
consumers, both for domestic and 
industrial purposes.

He supported his argument by 
citing the Sungai Dua WTP, which 
not too long ago, underwent valve 
replacement works which resulted in 
water disruptions from Jan 10 to 14.

Sungai Dua WTP is the most 
important WTP in Penang as it sup-
plies 80% of the total volume of 
treated water for the state.

Addressing this, Zairil (PH-Tanjo-
ng Bunga) said PBAPP is in discus-
sions regarding the setting up of 
three new WTPs. 

One of them is proposed to be 
located in the vicinity of the Meng-
kuang Dam area. 

“The second and third proposed 
ones are slated for Sungai Muda 
and Sungai Kerian.

“These planned treatment 
plants, currently in the develop-
mental stages, are expected to 
increase the state’s water supply 
capacity by up to 330 million litres 
per day (MLD).

“When these treatment plants 
are up and running, we will very 
likely be able to evade any possible 
risk of experiencing another water 
crisis like the Sungai Dua WTP inci-
dent,” Zairil (pix) said in his winding-
up speech at the State Assembly 
sitting on May 30. 

On another matter, he said as 
of April this year, a total of 414 out 
of the 449 5G transmitter stations 
have been successfully installed in 
Penang, which means the rollout of 
5G in the state has reached 90.8% 
completion in populated areas.

“We hope to complete the instal-
lation of the remaining stations in 
Q2 of this year,” Zairil said.

THE Penang government 
is committed to ensuring 
the state remains com-
petitive in the semicon-
ductor sector locally 
and globally.

Chief Minister 
Chow Kon Yeow (PH-
Padang Kota) said the 
state government has 
outlined seven strategies 
to achieve this goal in his re-
ply to an oral question by Lee Khai 
Loon (PH-Machang Bubuk) during the 
Penang Legislative Assembly session 
recently.

The seven strategies are:
Development of Front-End Manufac-
turing Equipment, including encouraging 
research and development (R&D) and 
design and development (D&D) activities 
among local companies.
ESG Orientation: Penang aims to be-
come an ESG (environment, social, and 
governance) oriented state. ESG is now 
one of the determining factors in site 
selection for potential investors in the 
semiconductor sector. Locations that 
meet ESG standards now have an ad-
vantage in the site selection process.
Establishment of Industrial Parks: The 
state government, through the Penang 
Development Corporation (PDC), has es-
tablished international-class industrial 
parks like the Bandar Cassia Technol-
ogy Park (BCTP), Batu Kawan Industrial 

Park 3 (BKIP3), and Penang 
Science Park South (PSPS), 
spanning 852 acres. This 
reflects Penang’s commit-
ment to meeting the evolving 

needs of local and internation-
al investors.

Hand Holding Programme: The 
state government has implemented this 
programme to provide ease of doing busi-
ness for current and potential investors.
IC Design and Digital Park: Plans 
have been announced for an integrated 
circuit (IC) design and digital park in 
Bayan Lepas Industrial Park, which of-
fers one million square feet of premium 
office space for high-impact projects. 
The project, encompassing 42.5 hect-
ares, consists of two phases. The first 
phase involves the ongoing construction 
of two pioneering office buildings, GBS 
By The Sea and GBS TechSpace, with 
350,000sq ft of premium office space at 
a total cost of RM347 million. The sec-
ond phase involves the establishment of 
an additional building named GBS@Tech-
noPlex, which will cost approximately 
RM308 million and provide an additional 
500,000sq ft of space to the project. 
The first phase is scheduled to be com-
pleted by the fourth quarter of 2024, fol-
lowed by the second phase by 2027.
Talent retention and development: 

Various initiatives like the Future Foun-
dation Scholarship and Penang GBS In-
dustry Academy have been carried out to 
retain and develop existing talents and 
attract new talents in the state.
International Promotion: The state del-
egation has promoted Penang abroad by 
holding meetings and discussions with 
potential investors. The investment mis-
sion focuses on countries, including the 
United States, China, Singapore, and Eu-
ropean countries.

In response to another question by 
Lee, who wanted to know why investors 
chose Selangor for the Integrated Circuit 
(IC) Design project, Chow replied that 
one of the reasons was likely due to the 
incentive announcement by the Selangor 
government through the Malaysia Semi-
conductor Accelerator and IC Design 
Park (Selangor Hub).

“It is learnt that Selangor also re-
ceived an RM60 million grant from the 
federal fund for this project,” he said.

In response to a supplementary ques-
tion by Lim Guan Eng (PH-Air Putih) re-
garding when the state government will 
apply for a similar grant received by Se-
langor for the IC Design project, Chow 
replied that a few packages are currently 
being discussed and more detailed in-
formation about the project will be an-
nounced soon.

New WTPs to 
ensure smooth 
water supply

strategies for success
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DUE to the vital 
roles of sci-
ence, technol-

ogy, engineering, and 
mathematics (STEM) 
as well as technical 
and vocational edu-
cation and training 
(TVET), the Penang 
government will continue to 
prioritise learning in these 
fields.

Deputy Chief Minister II 
Jagdeep Singh 
Deo, who also 
holds the Human 
Capital Develop-
ment, Science 
and Technology 
portfolio, said this 
during his winding-
up speech at the 
State Legislative 
sitting on May 30.

Jagdeep (PH-
Datok Keramat) 
said the organis-
ing of various programmes 
by the Penang STEM agency, 
supported by the private sec-
tor and industry stakehold-

ers, is evidence of the com-
mitment to prioritising 
STEM and TVET edu-
cation.

“Among the pro-
grammes sponsored 
by the state govern-
ment were ‘Coding for 
All’, ‘Lab-on-Wheels’, 

‘TECH Start’, and 
‘Penang2030 Inno-

v a - tion Bootcamp’.
“Meanwhile, fully industry-

sponsored programmes in-
clude ‘Girls in Engineering 
and Tech’, ‘Computer Sci-

ence Core Skills’, 
‘Coolest Projects 
Malaysia’, ‘Ad-
vanced MakerLab 
Tracks’, ‘Project 
Ignite’, ‘Experi-
ence AI’, ‘Genet-
ics Kit’, ‘Tech-on-
Wheels’ and so 
on.

“The collab-
orative effort in 
organising these 
programmes il-

lustrates the cooperation and 
hard work in emphasising 
the priority area of STEM and 
TVET, which leads to a suc-

cessful Public-Private Partner-
ship (PPP).

“This partnership helps 
strengthen STEM and TVET 
fields in Penang and could be 
a role model for other states,” 
he added.

Jagdeep said Penang STEM 
is a primary organisation 
launched by the state govern-
ment to unite five STEM learn-
ing organisations within a syn-
ergistic ecosystem.

Besides that, Jagdeep (pix) 
added that Penang STEM is 
making efforts to produce tal-
ent in the field of STEM and 
TVET.

“In the first quarter of 
2024, more than 60 STEM-re-
lated programmes were held, 
engaging 5,604 students in 
various activities such as 
classes, workshops and com-
petitions.

“Meanwhile, the Penang 
Science Cluster (PSC) also 
supports the establishment 
of MakerLabs in schools 
across Penang to promote 
STEM learning with a fun and 
hands-on approach.

“Tech Dome Penang is the 
only science centre in Penang 

that not only showcases sci-
ence & technology but also 
engages in education, human 
capital development and in-
novation initiatives,” Jagdeep 
said.

As a closing thought, Jag-
deep emphasised that the 
state government is commit-
ted to ensuring human capi-
tal, science and technology 
development are carried out 

efficiently and comprehen-
sively for the well-being of the 
people of Penang.

“The state government 
hopes everyone, including 
government departments, 
private sectors, the federal 
government and all levels of 
society, can work together to 
develop Penang and to realise 
the Penang2030 vision,” he 
added.

State committed to STEM, TVET 

AS part of efforts 
to revive the tuna in-
dustry in the state, 
the Penang govern-
ment is in the pro-
cess of identifying 
a suitable location 
or port to develop 
into a significant 
tuna landing hub.

Penang Agrotech-
nology, Food Secu-
rity and Cooperative 
Development Committee chair-
man Fahmi Zainol said Penang 
used to be a key port for the 
tuna industry.

“This is due to the strategic 
location of the state, with facili-

ties such as ports 
and airports for fa-
cilitating the easier 
export of high-de-
mand saltwater fish 
like tuna.

“Penang was de-
signed as a tuna 
port in the country, 
alongside Lang-
kawi, before tuna 
catching activities 
declined as many 

tuna operators moved to other 
countries.

“Nevertheless, the state gov-
ernment is committed to reviv-
ing the tuna industry by finding 
a strategic tuna landing hub.

“This initiative will not only 
attract more investments from 
international tuna industry 
players but also influence the 
agro-tourism industry in the 
state and boost the export of 
Penang’s fish products,” Fahmi 
(PH-Pantai Jerejak) said in his 
winding-up speech at the State 
Assembly sitting recently.

Fahmi (pix) added the tuna 
landing hub project, once ma-
terialised, will also include 
food and beverages (F&B) 
shop lots, a fish market, and 
various fisheries activities.

“We want to create some-
thing similar to the Yaizu fish 
market in Japan, which is re-
nowned for its tuna products 
while maintaining Penang’s 
unique identity to make this 
tuna landing hub as distinctive 
as possible,” he said.

On another matter, Fahmi 
announced that the Penang 
government will introduce its 
own rice product, known as 
“Beras Cap Feri”, which will be 
sold at a lower price compared 
to current market rates.

A special committee, the 
Penang Rice Steering Commit-
tee, has been established to 
oversee its implementation.

Reviving the tuna industry
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THE increase in state deficit is 
attributed to the various benefi-
cial programmes implemented 
for the people of Penang, says 
Chief Minister Chow Kon Yeow.

He said these programmes 
underscore the state gov-
ernment’s commitment to 
the well-being of its people, 
despite a lack of significant 
growth in state revenue, result-
ing in a deficit.

“The state expenditure 
mostly focuses on various pro-
grammes under i-Sejahtera, 
support for the disabled, se-
nior citizens, single mothers 
and Golden Child Programme.

“This also includes providing 

cash assistance to taxi drivers, 
bus operators and trishaw rid-
ers and special allocations for 
various schools in the state.

“An annual spending of 
RM240 million is also required 
to cover the implementation of 
various development projects 
across the state,” Chow (PH-
Padang Kota) said in response 
to an oral question by Teh Lai 
Heng (PH-Komtar) during the 
Penang Legislative Assembly 
session recently.

Teh had wanted to know 
the reason for the increase in 
state deficit and the steps that 
would be taken to reduce the 
deficit.

Chow added that the state 
government has approved a 
deficit reduction strategy for 
2024 during the recent execu-
tive council (exco) meeting.

“Through this strategy, we 
will set a maximum ceiling (lim-
it) for the state budget 2025.

“This is because we cannot 
always rely on the accumulated 
balance of the state’s consoli-
dated fund to cover the deficit.

“We will prioritise statutory 
expenditure compared to non-
statutory spending in the state.

“At the same time, we will 
also double up our efforts 
and initiatives to increase the 
state’s revenue,” said Chow.

THE state govern-
ment is actively sup-
porting local traders 
and entrepreneurs, 
in line with the ob-
jectives of the Pen-
ang2030 vision 
which aims to en-
hance entrepreneur-
ial development by 
providing adequate 
infrastructure and fa-
cilities.

The target of providing 200 
business spaces by the year 
2030 has been surpassed,with 
a current total of 335 existing 
units of business premises un-
der the supervision of the Pen-
ang Development Corporation 
(PDC).

State Trade, Entrepreneurial 
Development and Rural Devel-
opment Committee chairman 
Rashidi Zinol said these units 
are distributed across north, 
central, and south Seberang 
Perai districts. 

“The provision of nearly 
13,000 additional business 
premises by the Penang Is-
land City Council (MBPP) and 
Seberang Perai City Council 
(MBSP) marks a significant 
achievement in supporting lo-
cal businesses.

“In response to a proposal 
by the Batu Uban assembly-
man A.Kumaresan, the state 
government is also exploring 
innovative solutions to further 
assist traders. 

“One such initiative under 
consideration is the feasibility 
of container concept stores for 

unlicensed hawk-
ers in Batu Uban.

“This project 
aims to boost en-
trepreneurship for 
the target group 
and will involve a 
comprehensive 
feasibility study 
and cost-benefit 
analysis to ensure 
its viability and 
benefits,” Rashidi 

(pix) said during his winding-up 
speech at the State Legislative 
Assembly sitting on May 30. 

Rashidi (BN-Sungai Acheh) 
added to further stimulate en-
trepreneurial growth, the state 
government has announced a 
series of initiatives.

Among them are “Jelajah Us-
ahawan Pulau Pinang” and pro-
grammes to instill interest in 
becoming entrepreneurs such 
as in schools.

Besides that, Rashidi said 
the “Skim Pinjaman Harapan”, 
which is a collaboration be-
tween the state government 
and PDC, continues to offer 
crucial financial support to mi-
cro-entrepreneurs in Penang. 

“As of May 24, 2024, the 
scheme benefited 4,204 micro-
entrepreneurs with loans total-
ing RM29.02 million.

“These initiatives demon-
strate the state government’s 
unwavering commitment to 
fostering a vibrant entrepre-
neurial ecosystem, driving 
economic growth, and en-
hancing the well-being of its 
citizens,” he added.

Efforts to create vibrant 
entrepreneurial ecosystem

Story by Riadz Akmal
Pix by Law Suun Ting

THE Penang govern-
ment, through the 
Penang Housing 

Board (LPNPP), is re-
viewing and enhancing 
the existing guidelines 
for affordable homes 
(GPRMM).

State Housing and En-
vironment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
emphasised the importance of 
this review to facilitate home-
ownership for youth or first-time 
home buyers.

“Once the state affordable 
housing guidelines have been 
improvised, we can better as-
sist them in obtaining suitable 
housing loans.

“We will also 
offer special incen-
tives to housing 
developers to un-
dertake affordable 
housing projects in 
Penang, ensuring 
their sustainability.

“Improvements 
and amendments to 
GPRMM guidelines 
are expected to be 
announced by the 
end of this year,” Sundarajoo 
(PH-Perai) said in his winding-

up speech at 
the State As-
sembly sitting 
recently.

Sundarajoo 
(pix) also en-
couraged first-
time home 
buyers facing 
cha l l enges 
in obtaining 
housing loans 

from banks to consider applying 
for a loan scheme under Syari-
kat Jaminan Kredit Perumahan 
(SJKP).

“SJKP, a company under 
the federal government, offers 
financing guarantees of up to 
120% for houses worth up to 
RM500,000, with loan tenures 
of up to 35 years. This initiative 

aims to facilitate homeowner-
ship for individuals.

“SJKP also provides a gov-
ernment guarantee scheme to 
assist Malaysians without fixed 
income and payslips to secure 
housing loans.

“This loan scheme by SJKP 
will be particularly beneficial for 
low-income or middle-income 
youth and first-time home buy-
ers who aspire to own a house 
but face challenges in obtain-
ing loans from financial institu-
tions,” he added.

Sundarajoo also announced 
that the Penang government will 
continue to request more Peo-
ple’s Housing Projects (PPRs) to 
be built in the state, given Pen-
ang’s status as one of the high-
est tax-collecting states.

“We have identified five sites, 
comprising two on the island 
and three on the mainland, for 
PPR projects.

“The Local Government De-
velopment Ministry (KPKT) has 
conducted preliminary assess-
ments on these five sites and is 
pleased to announce that one 
site has been chosen for the 
PPR project.

“The selected site is located 
at Lot 5381 and 5395 in the 
central Seberang Perai district 
near the Telok Ayer Tawar con-
stituency,” said Sundarajoo.

Making it 
easier to buy 
affordable homes

CM: State deficit due to beneficial programmes for people
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மாநில வருவாயை அதிகரிகக சட்டமன்ற உறுப்பினரகள் பரிந்துயைகள் 
வழஙக வலியுறுத்து - ஆளுநர

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில ஆளுநர், துன் 
அஹமத் ஃபுஸி அப்துல் ரசாக், இம்முறை நறைபெறும் 
சடைமன்ை கூடைத்பதாைரில்  சடைமன்ை உறுப்பினர்்கள்  
இம்மாநிலத்தின் வருவாறை அதி்கரிப்ெதற்கானப் 
ெரிந்துறர்கறைச் சமர்ப்பிக்குமாறு க்கடடுக்ப்காணைார்.

அறனத்து தரப்பினரின் ஒத்துறைத்து மறறும் 
ஒருங்கிறைப்பின் மூலம் மாநிலத்தின் நிதிச் பசைல்திைன் 
எதிர்்காலத்தில் அதி்கரிக்கும் என்று எதிர்ொர்க்்கப்ெடுகிைது, 
என்ைார்.

"பொதுவா்ககவ,  பிை மாநிலங்்களுைன் ஒப்பிடும்கொது 
சிைந்த நிதிச் பசைல்திைறனக் ்காடடும் மாநிலங்்களில் 
பினாங்கும் ஒன்ைாகும்.

"ஏபனனில், மாநிலத்தின் உணறமைான பசலவினப் 
ெறைாக்குறைைானது மாநில ஒருங்கிறைந்த வருவாய்க் 
்கைக்கின் திரடைப்ெடை இருப்புத்பதாற்கயின் மூலம் நிதி 
அளிக்்கப்ெடுகிைது. எனகவ, ஆணடின் இறுதியில் ஒரு 
கநர்மறைைான நிதிச் பசைல்திைறனப் ெதிவு பசய்கிைது.

"இருப்பினும், மாநில வருவாயில் பதாைர்ச்சிைான 
அதி்கரிப்பு இல்லாவிடைால், மாநில ஒருங்கிறைந்த 
வருவாய்க் ்கைக்கில் திரடைப்ெடை இருப்பு மூலம் மாநில 
பசலவினங்்களின் ெறைாக்குறைறை பதாைர்ந்து ஈடு்கடை 
முடிைாது.

"எனகவ, மாநிலத்தின் வருவாய் ஆதாரங்்கறை 
இரடடிப்ொக்குவதற்கான முைறசி்கறை தீவிரப்ெடுத்தும் 
அகத கவறையில், மாநில அரசு '2024 மாநிலப் 
ெறைாக்குறைக் குறைப்பு உத்திறை' பசைல்ெடுத்த 
முறனப்ொன நைவடிக்ற்க்கறை எடுக்்க கவணடும்," என்று 
15வது பினாங்கு மாநில சடைமன்ைத்தின் இரணைாவது 
தவறையின் முதல் கூடைத்தில் மாநில ஆளுநர் இவவாறு 
கூறினார். 

அகத சமைம், கூடைத்பதாைரின் கொது ஆளும் ்கடசி  
மறறும் எதிர்க்்கடசி சடைமன்ை உறுப்பினர்்களும் விதி்கள் 
மறறும் ஒழுக்்கத்றத பதாைர்ந்து ்கறைப்பிடிக்்க கவணடும் 

என்று  நிறனவூடடினார்.
"இதன் மூலம், அவரவரின் அரசிைல் பின்புலத்றதப் 

பொருடெடுத்தாமல் ஒவபவாருவரின் மரிைாறதயும் 
நன்மதிப்பும் நிறலநிறுத்தப்ெடும். அகதாடு, சடைமன்ை 
அமர்வின் நன்மதிப்பும் ொது்காக்்கப்ெடும். 

"சடைமன்ை உறுப்பினர்்கள் ஒருவருக்ப்காருவர் 
ஒத்துறைத்து மறறும் விடடுக்ப்காடுத்து பசைல்ெடுவதன் 
மூலம் நல்ல தறலறமத்துவத்றத மக்்களுக்குக் 
்காடடுவார்்கள்," என்று அவர் கூறினார்.

கமலும், மாநில ஆளுநர் துன் அஹமத் ஃபுஸி அவர்்கள்  
முதலறமச்சர்  கமதகு சாவ ப்கான் இகைாவ அவர்்களின் 
தறலறமத்துவத்றதப் ொராடடினார். 

அவரின் நிர்வா்கத்தின் கீழ் பினாங்ற்க சிைப்ொ்க 
வழிநைத்த உதவும் மாநில அரசாங்்கத்திறகும் பு்கைாரம் 
சூடடினார். 

இதறகிறையில், மாநில அரசு மறறும் மத்திை அரசு 
இறையிலான  ஒத்துறைப்பின் மூலம், இந்த மாநிலத்தில் 
உள்ை மக்்களின் நல்வாழ்வுக்்கா்க கமம்ொடடுத் திடைங்்கள் 
பசைல்ெடுத்த அதி்க நிதி ஒதுக்கீடு்கள் வைங்்க ஒப்புதல் 
அளிக்்கப்ெடைது, என்ைார். 

இலகு ரயில் கொக்குவரத்து (LRT), பினாங்கு 
அறனத்துல்க விமான நிறலைத்தின் விரிவாக்்கத் 
திடைம், கெராக்-பினாங்கு நீர் திடைம், உள்ளிடை ெல 
திடைங்்கறைச் பசைல்ெடுத்த பினாங்கு மாநிலத்திறகு ஒரு 
பெரிை ஒதுக்கீடடின் ஒப்புதல் அளிக்்கப்ெடடுள்ைது.

� முத்திைாரா சைங்கு மணைெம் மறறும் � பினாங்கு 
அரங்்கம் நைப்பு கதறவ்களுக்கு ஏறெ சிைந்த தரம் மறறும் 
அைகிை  கவறலொடு்களுைன் கமம்ெடுத்தும் ெரிந்துறரறை 
மத்திை அரசு ெரிசீலித்து வருகிைது. 

 “� முத்திைாரா சைங்கு மணைெம், மாநில 
அரசாங்்கத்தின் அதி்காரப்பூர்வ விைாக்்கள் ஏறறு நைத்தும் 
ஒரு சைங்கு மணைெமா்க மடடும் பசைல்ெைவில்றல, 
மாைா்க மாநில ஆளுநரின் மாணபிறனப் ெறைச்சாறறும் 
சான்ைா்கத் தி்கழ்கிைது. 

 முன்னதா்க, ஆளுநர் துன் அஹமத் ஃபுஸி இங்குள்ை 
பினாங்கு மாநில சடைமன்ைக் ்கடடிைத்தின் வைா்க 
அரு்காறமயில் நறைபெறை மூன்று அதி்காரி்கள் 
மறறும் 102 உறுப்பினர்்கறைக் ப்காணை இறசக்குழு 
அணிவகுப்பில் மரிைாறத நிமித்தம் ்கலந்து ப்காணைார். 

 மாநில சடைமன்ை சொநாை்கர் ைத்கதா லா சூ கிைாங்; 
முதலாம் துறை முதலறமச்சர் ைத்கதா ைாக்ைர் மு்கமது 
அப்துல் ஹமீத்; இரணைாம் துறை முதலறமச்சர், ஜக்தீப் 
சிங் டிகைா; ஆடசிக்குழு உறுப்பினர்்கள், சடைமன்ை 
உறுப்பினர்்கள் மறறும் மாநில அரசு துறைத் தறலவர்்கள் 
்கலந்து ப்காணைனர். 

மாநில ஆளுநர துன் அஹமத் ஃபுஸி அப்துல் ரசாக் சட்டமன்்ற 
துவக்்க விழாவில் நட்டபெற்ற அணிவகுப்பில் மரியாடை 

நிமித்ைம் ்கலந்து ப்காண்டார.

மாநில ஆளுநர துன் அஹமத் ஃபுஸி அப்துல் ரசாக் மாநில 
முைலடம்சசர மமைகு சாவ் ப்கான் இமயாவ், சொநாய்கர 

்டத்மைா லாவ் சூ கியாங் மறறும் சட்டமன்்ற உறுப்பினர்களு்டன் 
குழுப்ெ்டம் எடுத்துக் ப்காண்டார. 
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இந்திைாவிற்கான கநரடி விமானங்்களின் எணணிக்ற்கயும் 
அதி்கரிக்்க கவணடும் என்று குமகரசன் வலியுறுத்தினார்.

“்கைந்த முறை பினாங்கில் இருந்து பசன்றனக்கு 
கநரடி விமான கசறவ வைங்்கப்ெடைது.  ஆனால் சில 
்காரைங்்கைால் அது நிறுத்தப்ெடைது.

“இதனிறைகை, பினாங்கு பிரதிநிதி்கள் இந்த 
விஷைத்றதப் ெறறி விவாதிக்்க இந்திைாவிறகுச் 
பசன்ைறத நான் அறிகவன். ஆ்ககவ, அந்த சந்திப்பின் 
நிறலப்ொடடிறன அறிை விரும்புகிகைன்.

“இந்திைாவின் பதன் ெகுதியிலும், வைக்குப் ெகுதியிலும் 
வணி்கம், சுறறுலா என  ெல வாய்ப்பு்கள் இைம்பெறுகிைது,” 
என்று குமகரசன் விவரித்தார்.

2

பினாங்கு அனனத்துலக விமான 
நினலய விரிவாககத் திட்டம் 2024 
ஆண்டின் மூன்்ாம் காலாண்டில் 

த�ா்டங்கப்படும்.

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு அறனத்துல்க விமான நிறலை 
விரிவாக்்கத் திடைம் ரிம1 பில்லிைன் பசலவில் 2024-
ஆம் ஆணடின் மூன்ைாம் ்காலாணடில் பதாைங்்கப்ெடும்.

இத்திடைத்தின் முக்கிை கநாக்்கமானது ஓர் 
ஆணடுக்கு 6.5 மில்லிைன் ெைணி்களிைமிருந்து     
(எம்.பி.பி.ஏ) 12 எம்.பி.பி.ஏ ெைணி்கறை அதி்கரிப்ெகத 
ஆகும் என உள்்கடைறமப்பு, கொக்குவரத்து மறறும் 
இலக்்கவிைல் ஆடசிக்குழு உறுப்பினர், றஜரில் கிர் 
கஜாஹாரி கூறினார்.

“இந்த கமம்ொடடுத் திடைத்தின் கீழ் ொதிக்்கப்ெடை 
்கடடிைங்்கறை அ்கறறுதல் மறறும் மறுசீரறமப்பு, 
விமான முறனைத்றத விரிவுப்ெடுத்துதல், புதிை 
்கடடுப்ொடடு க்காபுரம் ்கடடுதல், புதிை முறனைத்றத 
நிர்மாணித்தல், ஏற்கனகவ உள்ை முறனைத்றத 
மாறறிைறமத்தல் மறறும் பிை முக்கிை கமம்ொடடுப் 
ெணி்கள் பசைல்ெடுத்துதல் ஆகிைறவ இந்த மூன்று 
பிரிவு்களில் அைங்கும்.

“பினாங்கு அறனத்துல்க விமான நிறலைத்தில் 
ெைணி்கள் நிர்வா்கத்றத சீர்ச் பசய்தல் குறிப்ொ்க 
வருற்கப் ெதிவு ்கவுணைர்்கள், குடிவரவு ்கவுணைர்்கள் 
மறறும் சுங்்க ்கவுணைர்்கள் ஆகிைறவ அைங்கும். 
இத்திடைம் மூன்று ஆணடு்களுக்குள் நிறைவறையும் 
என்று எதிர்ொர்க்்கப்ெடுகிைது,” என்று அவர் 
விைக்்கமளித்தார்.

தஞகசாங் பூங்்கா மாநில சடைமன்ை உறுப்பினரான 
றஜரில், 15-வது மாநில சடைமன்ைத்தின் இரணைாவது 
தவறையின் முதல் கூடைத்தில் புக்கிட தம்புன் 
சடைமன்ை உறுப்பினர் க்கா சூன் ஐக்கின் க்கள்விக்குப் 
ெதிலளிக்கும் கொது இவவாறு கூறினார்.

இதனிறைகை, கொக்குவரத்து பநரிசல் குறித்து 
்கருத்துறரத்தப்கொது, ்கைந்த மார்ச் 2024 இல், 
மகலசிை ஏர்றலன்ஸ் கஹால்டிங் பெர்ஹாட (MAHB) 
இந்த கமம்ொடடுத் திடைம் பதாைர்ொ்க, பினாங்கு 
மாந்கர் ்கை்கம் (எம்.பி.பி.பி) மறறும் சடைப்பூர்வ 
ஏபஜன்சி்கள் கொன்ை தரப்பினர்்களுைன் சந்திப்புக் 
கூடைங்்கள் நைத்தப்ெடைதா்க றஜரில் கூறினார்.

“இதில், கமம்ொடடுத் தைப் ெகுதிறைச் சுறறியுள்ை 
கொக்குவரத்து ொதிப்பு மதிப்பீடறை (TIA) உள்ைைக்கிை 
நிெந்தறன்கள் மறறும் குறுகிை ்கால தீர்வா்கப் 
கொக்குவரத்து விைக்கு்கள் ஜாலான் துன் ைாக்ைர் 
ஆவாங் வழிைா்க ஜாலான் சுல்தான் அஸ்லான் ஷாவுக்கு 
பசல்லும் மாறறுவழி ொறதயில் பொருத்தப்ெடடுள்ைது.

“பதலுக் கும்ொருக்குச் பசல்ல விரும்பும் 
வா்கனங்்கள், சுங் ஷான் சீனப்ெள்ளி முன்னால் உள்ை 
உைரமான U-ைர்ன் சந்திப்றெப் ெைன்ெடுத்தலாம். 
எதிர்்காலத்தில் ஜாலான் துன் ைாக்ைர். அவாங் 
அருகில் U-ைர்ன் நிர்மாணிக்்கப்ெடும்.

“கமலும், ஜாலான் துன் ைாக்ைர் அவாங் முதல் 
சுங்ற்க நிகொங் பநடுஞசாறலறை கநாக்கி ொதாை 
சாறல நிர்மாணிக்்கப்ெடும்,” என்று அவர் கூறினார்.

இதறகிறையில், மத்திை அரசு றஜரில் மாஸ் 
கரபிட டிரான்சிட ்கார்ப்ெகரஷன் நிறுவனத்றத 
முத்திைாரா வழித்தைத்தில் இலகு ரயில் கொக்குவரத்து 
(எல்.ஆர்.டி)       திடைத்றதச் பசைல்ெடுத்தவும் 
ற்கை்கப்ெடுத்தும் பசைல்முறைறை பசைல்ெடுத்த 
நிைமிக்்கப்ெடடுள்ைது.

“ப்காம்தாரில் இருந்து பினாங்கு பசன்டரல் 
வறரயிலான பிரிவு 2க்்கான பொது ஆய்வு 2024 ஆம் 
ஆணடின் நான்்காவது ்காலாணடில் கமறப்காள்ைப்ெடும்.

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில அரசாங்்கம் உள்நாடடிலும் 
அறனத்துல்க ரீதியிலும் குறைக்்கைத்தி துறையில் 
மாநிலத்தின் கொடடித்தன்றமறை உறுதிச்பசய்வதில் 
நிறலப்ொடுக்  ப்காள்கிைது.

இந்த இலக்கிறன அறைை ஏழு உத்தி்கறை மாநில 
அரசு வகுத்துள்ைது என்று முதலறமச்சர் கமதகு சாவ 
ப்கான் இகைாவ கூறினார்.

"முதல் உத்திைா்க முன்-இறுதி உறெத்தி உெ்கரைங்்களின் 
கமம்ொடு மடடுமின்றி உள்ளூர் நிறுவனங்்களிறைகை 
ஆராய்ச்சி & கமம்ொடு (R&D) மறறும் வடிவறமப்பு & 
கமம்ொடு (D&D) பசைல்ொடு்கறை ஊக்குவிப்ெதும் இதில் 
அைங்கும். 

"இரணைாவது உத்தி, பினாங்கு ஒரு ESG (சுறறுச்சூைல், 
சமூ்கம் மறறும் அரசிைல்) சார்ந்த மாநிலமா்க மாறுவதற்கான 
இலக்ற்க அறைவறத உறுதிச்பசய்வதாகும்.

“ஏபனனில்,  குறைக்்கைத்தி துறையில் முதலீடைாைர்்கள் 
முதலீடுச் பசய்வதறகு  ESG முக்கிைக் கூைா்க 
அறமகிைது. இது முதலீடடுத் தைத்றத கதர்ந்பதடுக்்கத் 
துறைப்புரிகிைது.

"மூன்ைாவது உத்திைா்க மாநில அரசு, பினாங்கு 
கமம்ொடடுக் ்கை்கம் (PDC) மூலம் ெணைார் ்காசிைா 
பதாழில்நுடெப் பூங்்கா (BCTP), ெத்து ்காவான் பதாழிலிைல் 
பூங்்கா 3 (BKIP3) மறறும் பதறகு பினாங்கு அறிவிைல் 
பூங்்கா கொன்ை அறனத்துல்க தரம் வாய்ந்த பதாழில்துறை 
பூங்்காக்்கறை 852 ஏக்்கர் ெரப்ெைவில் நிறுவியுள்ைது.

"இது உள்ளூர் மறறும் அறனத்துல்க  
முதலீடைாைர்்களின்  கதறவ்கறைப் பூர்த்திச் பசய்வதில் 
எங்்களின் உறுதிப்ொடறைப் பிரதிெலிக்கிைது,” என 
பினாங்கு சடைமன்ை அமர்வில் மாச்சாங் பூகொக் 
சடைமன்ை உறுப்பினர் லீ ற்க லூன்  க்கடை வாய்பமாழி 
க்கள்விக்கு சாவ இவவாறு ெதிலளித்தார். 

நான்்காவது உத்திைா்க தறகொறதை மறறும் 
சாத்திைமான முதலீடைாைர்்களுக்கு வணி்கம் பசய்வறத 
எளிதாக்குவதற்கா்க மாநில அரசு ‘Hand Holding Programme’ 
எனும் திடைத்றத கமறப்காணடுள்ைது, என்ைார்.

இந்தியச் சமூகத்தின் நலனுகககான நிதி 
ஒதுககீட்டை அதிகரிகக வேண்டும் - குமவேசன்

மகாநில அேசு கு்ைககடைத்தி து்ையின் வமம்்காட்டை 
உறுதிச்்சய்யும் - முதல்மச்சர்

ெத்து உொன் சட்டமன்்ற உறுப்பினர குமமரசன் இந்தியர்களின் 
நலுனுக்்கா்க சட்டமன்்றத்தில் ம்காரிக்ட்கடய முன் டவத்ைார. 

"ொைான் பலப்ொஸ் பதாழில்துறை பூங்்காவில் 
‘integrated circuit’ (IC) வடிவறமப்பு மறறும் டிஜிடைல் 
பூங்்காவிற்கான எங்்கள் திடைங்்கறையும் நாங்்கள் 
அறிவித்துள்கைாம். இது அதி்க தாக்்கத்றத ஏறெடுத்தும் 
திடைங்்களுக்கு ஒரு மில்லிைன் சதுர அடி ப்காணை 
பிரமாணை அலுவல்க இைத்றத உருவாக்்க இைலும்.

“42.5 பஹக்ைர் ெரப்ெைறவக் ப்காணை இத்திடைம் 
இரணடு பிரிவு்கறை  உள்ைைக்கியுள்ைது. முதல் பிரிவில், 
GBS By The Sea மறறும் GBS TechSpace, ஆகிை 
இரணடு முன்கனாடி அலுவல்க ்கடடிைங்்கள் ்கடைப்ெடடு 
வருகின்ைன. இது பமாத்தம் ரிம347 மில்லிைன் பசலவில் 
350,000 சதுர அடி பிரமாணை அலுவல்க இைத்றதக் 
ப்காணடிருக்கும்.

ஆைாவது உத்தியின் கீழ், மாநில அரசு பினாங்கு 
எதிர்்கால அைக்்கைறை உெ்காரச்சம்ெைம் மறறும் 
பினாங்கு ஜி.பி.எஸ் பதாழில்துறை அ்காைமி கொன்ை 
ெல்கவறு முைறசி்கறை கமறப்காணடுள்ைது. 

ஏைாவது உத்திைா்க, பினாங்கில் முதலீடுச் பசய்ைக்கூடிை 
முதலீடைாைர்்களுைன் சந்திப்புக் கூடைங்்கள் மறறும் 
்கலந்துறரைாைல்்கறை நைத்தி பினாங்ற்க பவளிநாடடிலும் 
விைம்ெரம் பசய்வதாகும். 

"பினாங்கில் முதலீடுச் பசய்ை  அபமரிக்்கா, சீனா, 
சிங்்கப்பூர் மறறும் ஐகராப்பிை நாடு்கள் மீதும் ்கவனம் 
பசலுத்தப்ெடும்,”  என்று சாவ விவரித்தார். 

IC வடிவறமப்பு திடைத்திற்கா்க சிலாங்கூர் அரசாங்்கம் 
பெறை மானிைம் கொன்று பினாங்கு மாநில அரசு 
பெறுவதறகு எப்கொது விணைப்பிக்கும் என ஆயிர் பூத்கத 
சடைமன்ை உறுப்பினர் லிம் குவான் எங் இன் துறைக் 
க்கள்விக்கு இத்திடைம் குறித்த  சில பதாகுப்பு்கள் 
தறகொது விவாதிக்்கப்ெடடு வருகின்ைன மறறும்  விறரவில் 
அறிவிக்்கப்ெடும் என சாவ ெதிலளித்தார். 

 “அகத கவறையில், ொைான் பலொஸ், பினாங்கு 
திைன் கமம்ொடடு றமைம் (PSDC) ்கடடிைத்தில் பினாங்கு 
சிப் டிறசன் அ்காைமிறை நிறுவும் திடைத்றத சமீெத்தில் 
அறிவித்துள்கைாம்.

ஜார்ச்டவுன் -  பினாங்கு வாழ் இந்திைச் சமூ்கத்தின் 
ஆதரவு மறறும் முன்கனறைத்றத வலுப்ெடுத்த பினாங்கு 
இந்து அைப்ெணி வாரிைத்திறகு (PHEB) கூடுதல் ஒதுக்கீடு 
வைங்்கப்ெை கவணடும்.

ொைாங்  க்காத்தா லாமா, மாநில சடைமன்ைக் 
்கடடிைத்தில் நறைபெறை சடைமன்ை அமர்வின் கொது 
ெத்து உொன் சடைமன்ை உறுப்பினர் அ.குமகரசன் 
இதறனப் ெகிர்ந்து ப்காணைார்.

இந்த ஒதுக்கீடறை அதி்கரிப்ெதன் மூலம், பினாங்கில் 
உள்ை இந்திைச் சமூ்கத்தின் ெல்கவறு கதறவ்கறைப் 
பூர்த்திச் பசய்ை அதி்க உதவி்கறை வைங்்க வழிவகுக்கும் 
என்றும் அவர் கூறினார்.

"பினாங்கு மாநில அரசாங்்கத்தின் கீழ் பசைல்ெடும் 
பினாங்கு இந்து அைப்ெணி வாரிைம், க்காவில்்கறை மடடும் 
்கவனித்துக் ப்காள்ைாமல், மாைவர்்களுக்குக் ்கல்வி 
நிதியுதவி,  கொன்ை இதர சமூ்க நல உதவி்களும் நல்கி 
வருகின்ைது. எனகவ, பினாங்கு இந்து அைப்ெணி வாரிைம் 
இந்திைச் சமூ்கத்திறகு கூடுதல் உதவி்கறை வைங்்க ரிம2 
மில்லிைன் வருைாந்திர நிதி ஒதுக்கீடு அதி்கரிக்்கப்ெை 
கவணடும்,” என  குமகரசன் நம்பிக்ற்க பதரிவித்தார்.

அதுமடடுமின்றி, ்கைந்த ஆணடு நைந்த மாநில 
சடைமன்ை கூடைத்தின் கொது எழுப்பிை பினாங்கு-
பசன்றன கநரடி விமான கசறவயின் நிறலப்ொடடிறன 
குறித்தும் குமகரசன் க்கள்வி எழுப்பினார்.

பினாங்கு அறனத்துல்க விமான நிறலைத்தின் (PIA) 
விரிவாக்்கம் குறித்த புதிை அறிவிப்புைன், மாநில அரசு 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர டஜரில் 
கிர மஜாஹாரி சட்டமன்்ற 
கூட்டத்தில் உடரயாறறினார.
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ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ்டத்மைா �  
சுந்ைராஜு வீ்டடமப்புத் திட்டங்்கள் குறித்து 
சட்டமன்்ற கூட்டத்பைா்டரில் விவாதித்ைார.

கமலும், இத்திடைம் குறித்த ஆய்வும் நிறைவறைந்துள்ைது 
குறிப்பிைத்தக்்கது, என்ைார்.

இதனிறைகை, ப்கான் இகைாவ தனது உறரயின் 
கொது, இலகு இரயில் கொக்குவரத்து (எல்.ஆர்.டி) 
திடைம் இந்த ஆணடின் இறுதியில் பதாைங்்கப்ெடும் 
என்று எதிர்ொர்க்்கப்ெடுகிைது. இறத அடுத்து, ஜூரு-
சுங்ற்க டுவா உைர்மடை பநடுஞசாறல திடைத்திறகும் 
அவர் முன்னுரிறம அளிப்ொர், என்ைார்.

ஜுரு முதல் சுங்ற்க டுவா வறரயிலான கொக்குவரத்து 
பநரிசல் பிரச்சறனறைத் தீர்க்்க இந்த பநடுஞசாறலத் 
திடைத்தின் ்கடடுமானம் மி்க அவசிைமாகும் என்று ப்கான் 
இகைாவ கூறினார்.

்கைந்த பிப்ரவரியில், புதிை பதாழில்துறை பூங்்காத் 
திடைத்தின் பதாைக்்க விைாவிறகு, பெர்மாத்தாங்  
ொவிலிருந்து ெத்து ்காவானுக்கு  தறபசைலா்க பிரதமறர 
உச்ச கநரத்தில் அறைத்துச் பசன்ைகொது, இந்த சாறல 
பநரிசல் பிரச்சறனறை அவரால் கநரில் ்கணைறிை 
முடிந்தது.

“இந்த விவ்காரம் ்கைந்த ஏப்ரலில் மீணடும் 
எழுப்ெப்ெடைது. அதன் பின்னர், கஜ.க்க.ஆர் மறை 
நிறுவனங்்களுைன் கசர்ந்து சம்ெந்தப்ெடை ெகுதியில் ஆய்வு 
மறறும் மக்்கள் பதாற்க ்கைக்ப்கடுப்றெ நைத்திைது," 
என்று கூறினார்.

தறகொதுள்ை சீரறமப்பின் கமல் பநடுஞசாறல 
்கடைப்ெடடுள்ைதால், ்கடடுமானச் பசைல்ொடடின் கொது 
இத்திடைம் சில சவால்்கறை எதிர்ப்காள்ைக்கூடும் என்று 
ப்கான் இகைாவ கூறினார்.

“நாங்்கள் எதிர்ப்காள்ைக்கூடிை சவால்்களில் 
ெைன்ொடடுப் பிரச்சறனயும் உள்ைது.  கமலும், 
இந்த பநடுஞசாறல ஏற்கனகவ உள்ை சீரறமப்பில் 
்கடைப்ெைவிருப்ெதால், நிலம் ற்கை்கப்ெடுத்தும்  பெரிை 
பிரச்சறன ஏதும் இல்றல. இத்திடைத்றத பசைல்ெடுத்த 
ெல ஆணடு்கள் ஆ்கலா,"  என்று அவர் கூறினார்.

இது மக்்கள் தங்்கள் முதல் வீடறைச் 
பசாந்தமா்க வாங்்க உதவும்.

“SJKP என்ெதும், நிறலைான 
வருமானம் மறறும் ஊதிைச் சீடடு இல்லாத 
மகலசிைர்்களுக்கு வீடடுக் ்கைனுதவிப் 
பெை உதவும் அரசாங்்க உத்தரவாதத் 
திடைமாகும்.

“SJKP இன் இந்த ்கைனுதவித் திடைம், 
குறைந்த வருமானம் அல்லது நடுத்தர 
வருமானம் உள்ை இறைஞர்்கள் அல்லது 
முதல் முறைைா்க வீடு வாங்குெவர்்களுக்கு, 
பசாந்தமா்க வீடு வாங்்க ஆறசப்ெடடு, நிதி 
நிறுவனங்்களிைமிருந்து ்கைன் பெறுவதில் 
சிரமப்ெடுெவர்்களுக்கு நிச்சைமா்கப் 
ெைனளிக்கும்," என கூறினார்.

பினாங்கு மாநிலம் அதி்க வரிச் 
பசலுத்தும் ெடடிைலில் முன்னணி 
வகிப்ெதால், பினாங்கு மாநிலத்தில் 
கூடுதலான மக்்கள் வீைறமப்புத் திடைம் 
(பி.பி.ஆர்) நிர்மாணிக்்க கவணடும் 
என்று பினாங்கு அரசாங்்கம் பதாைர்ந்து 
க்காரிக்ற்க விடுக்கும் என்றும் சுந்தராஜூ 
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மகாநில அேசு ேகாங்கும் 
சகதிககு உட்டடை வீடுக்ை 

ேகாங்குே்த எளிதகாகக 
இணககம்- சுந்தேகாஜு

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில வீைறமப்பு 
வாரிைம் (LPNPP) வாயிலா்க மாநில 
அரசாங்்கம் தறகொது வாங்கும் சக்திக்கு 
உடெடை வீடு்களுக்்கான (GPRMM) 
வழி்காடடுதல்்கறை மதிப்ொய்வு பசய்து 
கமம்ெடுத்தும் ெணியில் ஈடுெடடுள்ைது.

மாநில வீடடுவசதி மறறும் சுறறுச்சூைல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் ைத்கதா � 
சுந்தராஜூ கசாமு கூறுற்கயில், 
இறைஞர்்கள் அல்லது முதல் முறைைா்க 
வீடு வாங்குெவர்்கள் பசாந்தமா்க வீடு்கள் 
பெறுவதறகு வழி்காடடுதல்்கறை மறுஆய்வு 
பசய்வது அவசிைம், என்ைார்.

“பினாங்கு மாநிலத்தின் வாங்கும் 
சக்திக்கு உடெடை வீடடுவசதி 
வழி்காடடுதல்்கள் கமம்ெடுத்தப்ெடைால், 
அவர்்களுக்குச் சரிைான மறறும் சிைந்த 
வீடடுக் ்கைனுதவிப் பெை நாங்்கள் உதவ 
முடியும்.

“பினாங்கில் வாங்கும் சக்திக்கு உடெடை 
வீைறமப்புத் திடைங்்கறைச் பசைல்ெடுத்த, 
வீடடுவசதி கமம்ொடைாைர்்களுக்கு நாங்்கள் 
சிைப்பு சலுற்க்கறை வைங்குகவாம். இதன் 
மூலம், இத்திடைங்்கள் நிறலைானதா்க 
இருக்்க வழிவகுக்கும்.

"GPRMM வழி்காடடுதல்்களுக்்கான 
கமம்ொடு மறறும் திருத்தங்்கள் இந்த 
ஆணடு இறுதிக்குள் அறிவிக்்கப்ெடும் என்று 
எதிர்ொர்க்்கப்ெடுகிைது," என்று சுந்தராஜு 
மாநில சடைமன்ை கூடைத்பதாைரில் 
தனது பதாகுப்புறரயில்  இவவாறு 
கூறினார்.

முதல் முறைைா்க வீடு வாங்குெவர்்கள், 

ஜூரு - சுங்்க டுேகா உயர்மடடை ்நடுஞசகா்ல திடடைம் 
வி்ேவில் அ்மச்சே்ேயில் தகாககல் ்சய்யப்டும்

ொ்கான் பஜரமால் – ஜூரு - சுங்ற்க டுவா உைர்மடை  
பநடுஞசாறலத் திடைத்றத நிர்மாணிப்ெதற்கான 
முன்பமாழிவு விறரவில் அறமச்சரறவக் கூடைத்தில் 
தாக்்கல் பசய்ைப்ெடும். இத்திடைம் ரிம1.8 பில்லிைன் நிதி 
ஒதுக்கீடடில் நிர்மாணிக்்க மதிப்பிைப்ெடுகிைது.

பொதுப்ெணி துறை துறை அறமச்சர் ைத்கதா � 
அஹமட மஸ்லான் கூறுற்கயில், இந்த பநடுஞசாறல 15 
கிகலாமீடைர் (கி.மீ) தூரம் அறமக்்க உத்கதசிக்்கப்ெடடுள்ைது. 
இத்திடைம் சரிொர்ப்பு கநாக்்கங்்களுக்்கா்க கதறவைான 
மூன்று பசைல்முறை நைவடிக்ற்க்களின் முதல் பிரிறவ 
்கைந்துவிடைது.

"்கைந்த பிப்ரவரியில், வைக்கு-பதறகு பநடுஞசாறல 
(PLUS) இந்த திடைத்திற்கான முன்பமாழிவு பதாைர்ொ்க 
பிரதமர் துறையின் பொது தனிைார் கூடைாணறம பிரிவு 
(UKAS) இைம் சமர்ப்பிக்்கப்ெடைது.

"PLUS மறறும் UKAS  இறையிலான ்கலந்தாய்வு 
முடிவறைந்த பிைகு, பொதுப்ெணி துறை அறமச்சு 
இத்திடைம் குறித்த  ெரிந்துறர அறிக்ற்கறை 
அறமச்சரறவக்கு ப்காணடு பசன்று  தீர்மானிக்்கப்ெடும்," 
என்று துறை அறமச்சர் ெடைர்பவார்த் அரங்கில் 
நறைபெறை ஜாலான் ெணைார் @ பினாங்கு 2024 
்கருத்தரங்கில் ்கலந்து ப்காணடு இவவாறு பதரிவித்தார்.

இந்த ்கருத்தரங்கு நி்கழ்ச்சிறை மாநில முதலறமச்சர் 
கமதகு சாவ ப்கான் இகைாவ பதாைங்கி றவத்தார்.

கமலும், பொதுப்ெணி துறை (கஜ.க்க.ஆர்), சாறல 
ெராமரிப்புக் கிறையின் இைக்குநர் ைத்கதா Ir. இப்ராஹிம் 
ஈசா; மகலசிைாவின் சாறலப் பொறியிைல் சங்்கத்தின் 
(REAM) தறலவர் ைத்கதா Ir. அஹமத் பரட்ா 
குலாம் ரசூல் மறறும் பினாங்கு மாந்கர் ்கை்கம் கமைர் 
(MBPP), ைத்கதா Ir. இராகஜந்திரன் ஆகிகைார் ்கலந்து 
ப்காணைனர்.

இந்த பநடுஞசாறலத் திடைம் பினாங்குக்கு மடடுமல்ல 
வை மாநிலங்்களில் இருந்து ெைணிக்கும் மக்்களுக்கும் 

அறிவித்தார்.
"நாங்்கள் PPR திடைங்்களுக்்கா்க தீவில் 

இரணடு மறறும் பெருநிலத்தில் மூன்று 
என ஐந்து இைங்்கறை அறைைாைம் 
்கணடுள்கைாம்.

"உள்ளூராடசி  கமம்ொடடு அறமச்சு 
(KPKT) இந்த ஐந்து இைங்்கள் 
குறித்து ஆய்வு்கள்  கமறப்காணடு PPR 
திடைத்திற்கான ஒரு இைத்றத கதர்வுச் 
பசய்துள்ைது என்ெறத அறிவிப்ெதில் 
மகிழ்ச்சி அறைகிகைன்.

“தறகொது, இத்திடைத்திறகுத் 
கதறவைான நிதிறைப் பெறுவதற்கா்க, 
12-வது மகலசிைத் திடைத்தின் (12MP) 
ஐந்தாவது கராலிங் திடைத்தின் (RP5) 
கீழ் இறைக்குமாறு KPKT அறமச்சு 
பொருைாதார அறமச்சிைம் அறிக்ற்க 
அனுப்பியுள்ைது.

"இது மத்திை பசெராங் பிறையில் உள்ை 
பதகலாக் ஆைர் தாவார் இைத்தின் கலாட 
5381 மறறும் 5395 கீழ் அறமந்துள்ைது," 
என்று சுந்தராஜு கமலும் விவரித்தார்.

நீணை ்காலப் ெலன்்கறைத் தரும் என்று அஹமட 
நம்பிக்ற்க பதரிவித்தார்.

 “முன்னாள் பிரதமர் துன் அப்துல்லா அ்கமது ெைாவி 
அவரது ெதவிக்்காலத்தில் பினாங்கு இரணைாம் ொலத் 
திடைத்திற்கா்க நிறனவுக் கூறுவது கொல, நைப்பு பிரதமர் 
(ைத்கதா � உத்தாமா அன்வார் இப்ராஹிம்) இந்த 
உைர்மடை பநடுஞசாறலக்்கா்க நிறனவுக் கூைப்ெடுவார் 
என்று நம்புகிகைன்.

இந்த திடைம் பவறறி்கரமா்கச் பசைல்ெடுத்தப்ெடைால், 
பினாங்கு மக்்கைால் பிரதமர் (அன்வார்) மறறும் முதலறமச்சர் 
(சாவ ப்கான் இகைாவ) ஆகிகைார் நிறனவுக் கூைப்ெடுவர். 

ஜாலான் ெண்டார @ பினாங்கு 2024 ்கண்காடசிக் கூ்டங்்கடை 
மாநில முைலடம்சசர மமைகு சாவ் ப்கான் இமயாவ், 

பொதுப்ெணி துட்ற துடை அடம்சசர ்டத்மைா �  அஹமட 
மஸலான் மறறும் முக்கிய பிரதிநிதி்கள் ொரடவயிட்டனர.

வங்கி  ்கைனுதவிப் பெறுவதில் சிரமம் 
எதிர்கநாக்கினால் வீடடுக் ்கைனுதவி 
உத்தரவாத நிறுவனம் (SJKP) கீழ் 
்கைன் திடைத்திறகு விணைப்பிக்குமாறு 
சுந்தராஜு வலியுறுத்தினார்.

"SJKP என்ெது மத்திை அரசின் கீழ் 
பசைல்ெடும் ஒரு நிறுவனமாகும். இது 
ரிம500,000 மதிப்புள்ை வீடு்களுக்கு 35 
ஆணடு்கள் வறர ்கைனுதவி  120% வறர 
நிதிைளிக்்க உத்தரவாதம் அளிக்கிைது. 



槟州政府日前移交173万令吉非伊
斯兰膜拜场所修复基金(RIBI)予

43个非伊宗教组织，减轻他们的经济
负担，并促进多元和谐社会。

槟城被誉为“文化大熔炉”，融
合多种不同种族和宗教信仰的独特风
貌，既多姿多彩又能和谐共存，槟州
政府致力把这些特色文化保存下来，
设立了非伊斯兰膜拜场所修复基金，
协助州内各宗教组织维修会所及发展
会务，让槟城持续汇聚着多种不同文
化的特色。

槟州首长曹观友在仪式上致词时指
出，槟州政府自2016年起成立非伊斯
兰膜拜场所修复基金委员会，这是政
府为确保非伊斯兰宗教组织的福利和
需求始终得到维护和维持而采取的举
措。从设立至今，该委员会已认证并
批准总共279份申请，拨款总额为1173
万5919令吉32仙。”

“目前由林秀琴行政议员担任主席
的委员会，自2023年10月至今，已向
槟城43个非伊宗教组织分配173万令
吉。其中75万令吉做为建筑经费(占
43%)、95万令吉用于维护经费(55%)
，以及3万令吉(2%)用于紧急工作范
围。”

“虽然拨款金额不多，但希望能
在一定程度上覆盖建筑、维修和紧急
工程的费用，以确保各自场所顺利运
作。”

首长表示，RIBI 将会继续操作，这
也是州政府的团结宣言，即到2028年
为止拨出1000万令吉。

他说，州政府通过槟城和谐机构
（HARMONICO）建立了 eRIBI 系统，
该系统作为“一站式中心”提供与非
伊斯兰事务相关的服务。因此，他呼
吁所有非伊宗教组织管理层今后能够
使用该系统处理任何申请事宜.

“eRIBI系统成为州政府与非伊斯兰
宗教群体之间的桥梁，并系统化和制
度化的处理非伊斯兰宗教事务，为该

群体拟定更多完善的政策，提高非伊
斯兰社群的福利。”

另 一 方 面 ， 首 长 说 ， 6 个 威 南 非
伊斯兰组织日前获得房屋与地方政
府部拨款，即高渊德教会振积阁(10
万9400令吉)、高渊福利会(19万1851
令吉)、樟角天后圣母宫(11万5600
令吉)、高渊广福宫福德正神庙(22
万1740令吉）、Rumah Berhala Sri 
Veeramakaliamman(20万1003令吉)以及
爪夷福德祠爪谷卫生所(18万令吉)。总
共101万9594令吉。

“这显示，除了槟州政府之外，中
央团结政府也致力于保障全国非伊斯

兰宗教组织的福利。”

林秀琴：异中求同促成和谐
此外，槟州社会发展、福利及非伊

斯兰宗教事务委员会主席林秀琴行政议
员致词时说，根据国家统计局2020年马
来西亚人口及住房普查，槟城45.5%人
口是穆斯林；其次是道教和佛教，占
37.6%；8.4%是印度教徒，4.3%是基督
徒。其余4.2%的槟城人信奉其他宗教，
如德教会、巴哈伊教等。

她说，为了促进槟州种族和宗教之
间的团结与和谐，槟州政府成立了槟城
作为执行机构，管理州非伊斯兰宗教

事务相关事务。此外，槟城和谐中心
(Penang Harmony Center)设立“普世社
区空间”，协助活动受到空间限制的宗
教组织，这对于形成一个和谐、宽容和
进步的社会具有重要意义，也凸显了槟
州政府对于确保宗教自由的正视态度。

受惠的非伊宗教组织踊跃出席移
交拨款仪式，相关选区的州议员也
受邀陪同接领拨款，出席的州议员
包括佳日星、再里尔、孙达拉祖、
魏 子 森 、 吴 俊 益 、 黄 顺 祥 、 王 耶
宗、古玛然、古玛雷山、朱悦权、
王宇航及彭心慈。槟城和谐机构总
经理欧宗义也列席。

20
24

年
7月

1日
—

15
日

受惠的组织代表与曹观友(前排左4)及林秀琴(右3)等嘉宾合影。

槟政府拨款予
43非伊宗教组织
减轻负担并促进多元和谐社会
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随着地方政府在今年1月份发出正式
通告予民众，槟州在今年7月重启

源头垃圾分类政策势在必行。
槟州地方政府及城乡规划委员会主

席方美铼表示，在重启源头垃圾分类之
后，当局将进行一系列推广活动，提升
坊间对垃圾分类的醒觉及认识。

“槟州固体垃圾分类主要分为两种，
既可再循环物品(纸张、塑料、铝罐及玻
璃等)及废料(垃圾和食物残渣等)。”

他是在槟州议会总结环节上这么表
示。

他补充，在垃圾分类政策正式重启之
后，当局将展开数个行动，包括早期的
教育性执法、悬挂垃圾分类布条、通过

社交媒体、不同社区机构或学校宣扬垃
圾分类理念、设立再循环站点及发出警
告信予不守法居民等。

针对地方政府水道系统的清理工作，
方美铼透露，威省市政厅每天都会清理
住宅区内的垃圾阻隔器；至于沟渠内的
杂草和垃圾等则一周清理一次；而清除
淤泥工作则每月进行一次。

“在水灾雨季期间，市政厅也会额外
进行清理水道系统工作，官员也会到水
灾黑区巡视，确保这些地方的沟渠没有
问题。”

槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

为鼓励民众响应垃圾分类举措，槟岛市
政厅于美兰园城中城广场后方，设立环
保回收站，同时也呼吁民众配合即将在
7月1日强制实施的垃圾分类政策。

槟岛市长拿督拉詹德兰指出， 2023
年槟州共产生了24万325公吨垃圾，其
中40至50%的垃圾为厨余，另外有17万
2492吨可回收废物经过回收再利用，回
收率达到41.78%。

“尽管如此，仍有大量可回收废弃
物未能有效分类，最终被送往威南浮罗
布隆垃圾土埋场。”

他是在出席为美兰园城中城3R环保
回收站主持开幕时，如是指出。

拉詹德兰：促进环保可持续发展
他表示，新设立的环保回收站，旨

在为市民提供便利，鼓励更多人参与资
源回收。而这类设施将逐步增设和扩
展，以满足公众需求。

“此举也符合槟城2030愿景，促进全
市的环保意识和可持续发展。”

他提及，回收站的设计和装潢，皆
由槟岛市政厅团队完成，包括使用回收
的瓶盖进行装饰，展现了创意和环保精

神。
他呼吁市民共同努力，通过资源回

收和垃圾分类、保护环境、保持城市清
洁，实现槟城的可持续发展目标。

郭玉琪：实施回收积分兑换
负责这项目的槟岛市议员郭玉琪表

示，根据研究发现，随着人口的增加、
食品工业的发展等因素，所产生的废物
越来越多。而固体废物的管理，已成为
极需解决的关键问题。

”在2023年，槟岛上的居民平均产生
多达700吨垃圾。这是一个非常大的数
字，其中高达 35% 的废物是可回收的

纸张、塑料瓶、玻璃和铝罐、金属等废
物。”

她说，在槟岛市政厅以及美兰园管
理机构，即EAD物业管理私人有限公
司的配合下，成功建立了这所废物回收
站，让民众更容易处理废物回收。

“我们同时也与 Riicycle 公司配合，
通过Riicycle手机应用程序，实施回收
积分兑换。该手机应用程序可在槟岛市
厅的珍珠一触通应用程序中找到。”

每周分二时段进行废物回收
她指出，该回收站的废物回收时间

为每周五，下午5时至7时；以及每周六

下午1时至3时。
“这在有效管理回收废物方面非常

重要，这些废物就不会被丢弃在双溪布
隆垃圾场处置，而是可用作原材料，以
回收为基础来生产其他产品。”

她认为，除了这个回收站之外，在
社区中进行持续性的教育也很重要，尤
其是年轻一代，是未来潜在的领导者，
需要从小就向他们灌输保护环境的重要
性。

出席者包括：槟岛市政厅秘书蒋志
鸿、槟城绿色机构总经理陈美玲、槟岛
市议员洪明泉、邓智伟、林伟伦、陈淑
湘等人。

槟岛市厅团队使用回收的瓶盖进行装
饰，展现了创意和环保精神。

槟岛市政厅于美兰园城中城
广场后方设立环保回收站。

垃圾分类政策7
月开始实行，民
众敬请留意。

垃圾分类政策7月势在必行
方美铼:推广活动提升民众意识

美兰园城中城设环保回收站
鼓励民众响应垃圾分类措施
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

槟州首长曹观友说，槟州政府2023
年总收入为5亿9221万令吉，其

中税收收入为1亿5015万令吉，非税收
入为3亿2454万令吉，非直接税收为1亿
1752万令吉。

“截至2024年5月27日，州政府已成
功征收了3亿3581万令吉的收入，其中
税收收入为1亿1133万令吉，非税收为1
亿8133万令吉，非直接税收则为4315万
令吉。”

首长是在州议会总结环节上这么说。
“州政府通过首席部长机构（CMI）

与私营公司通过公私伙伴关系（PPP）
成功实施了多个项目。”

总体而言，从2023年到2024年，通过
CMI的总投资为3亿159万令吉，收入来
源是通过年度各种用途的租赁和出租土
地。此外，CMI还将通过“公开征求建
议书”（RFP）的方式管理葛尼湾的项
目竞标，涉及两个正在填海的15英亩土
地。

“州政府预计在2024年将获得约4亿
2000万令吉的收入，其中2亿7700万令
吉来自税收和非税收，而其余1亿4300
万令吉则是来自土地溢价支付、首席
部长机构的租赁和出租收入、葛尼水
体A和B（Waterbody A&B）的土地销
售、城乡规划局（PlanMalaysia）根据
州政府“拥屋计划”3.0下的30% LMC
的贡献与申请费用，以及槟城发展机构
（PDC）监管下的填海项目土地移交和
收入。”

他也说，州政府欢迎槟州元首在第十
五届槟州立法议会第二次会议开幕式上
提出的建议，鼓励所有州议员分享意见
和建议，以增加槟州收入。

“因此，州政府通过州财政部将举办
关于税率审查、收入征收程序和识别涉
及拖欠和减少州收入问题的研讨会。”

他指出，该研讨会的目标是调查州政
府征收收入的权力来源，讨论收入征收
过程的指导方针或标准操作程序(SOP)
，并审查涉及拖欠和减少州收入问题的
协调措施，同时讨论加强和提高收入的
各项措施。

同意检讨土地税
另一方面，槟州首席部长曹观友指

出， 槟州政府已同意检讨及重新计算槟
城土地税和单位税的滞纳金，而滞纳金
的新计算法从6月1日开始生效。

他说，这是针对根据《国家土地法

典》所规定的每年 5 月 31 日之前，无
法缴纳土地税和单位税的纳税人。

他表示，槟州土地税和单位税的滞纳
金是根据年税来计算，并不涉及拖欠税
款和滞纳金的总额。

“滞纳金的税率仍然相同，即土地
税为10%，单位税为5%。新的滞纳金
计算法不具追溯性，不适用于在执行
滞纳金新计算法生效之前，已缴纳滞
纳金的公众。

他表示，到目前为止，槟州的滞纳
金税率计算，是按必须缴纳的税款总
额，即土地税的10%，以及单位税的 
5%来计算。

“这一总额包括年度税款、欠税和对
土地所有者征收的滞纳金。”

他指出，随着这项提案的实施，希望
能够为受到高额滞纳金影响的人们，提
供偿还土地税或单位税的机会，同时增
加州政府的收入。

除了以上举措，首长也针对武吉淡汶
区吴俊益的提问，列出了几项建议以增
加槟州的收入。

他说，首个建议是根据《国家土地法

典》第101法令（第828 法案），实施
土地税审查。据了解，国家当局(PBN)
有权至少每10年审查一次自有土地的土
地税。

“槟州的土地税曾于1970年、1984
年和1994年进行过修订。因此，槟州土
地税最后一次修订是在1994年，但直到
1996年才生效。”

531之前实行50%回扣
“其次，在 2024 年 5 月 31 日之前，

对拖欠的土地和单位税实行50%的回
扣。

他说，该提案是以第 828 号法案第 
14(1)(j)条文为基本，该条文允许国家当
局就与纳税相关的征收、减少、分配、
分期付款或延期付款，所做出的条款。

实施重新分类农村土地
他表示，第三种增加州政府收入的

方法是，实施重新分类农村土地为城
镇土地。

“据了解，共有16个城市的边界，
自54年以来从未修改过，尽管周边地
区已快速发展，且涉及农村土地。”

他说，这些城市建议改变其边界，
包括已获得槟岛市政厅和威省市政厅
批准规划许可的已开发地区。

“ 还 有 一 些 农 村 土 地 已 开 发 成 城
市 ， 需 要 根 据 《 国 家 土 地 法 典 》 第
51(2)(a) 条文，将农村土地重新分类为
城市土地，并根据第11(d)条文在宪报
公布。”

他指出，修改城市边界和创建新城
市的建议，考虑到现有发展已满足槟
州结构规划、地区规划等的要求，并
达到在槟州建立新城市的标准。

他 表 示 ， 国 家 城 镇 化 政 策 ( D a s a r 
Perbandaran Negara)是国家建设计划
(Rancangan Fizikal Negara)的部分，而
国家城镇化政策中已列出槟州拟议的
主要新城市和地方城市。

他指出，预计有17万块土地将列为
城市土地，每年预计可收取 5601万

4134令吉的土地重新分类税收。
“这一增长是合理的，因为规划为

城市土地的农村土地，长期以来享有
市政设施，并且收费合理。”

有信心今年收入更多
“若各方予以配合，州政府乐观地

认为，这能使槟州避免在年底出现实
际赤字，也有信心在今年实现比去年
更高的收入征收。”

首 长 指 出 ， 槟 州 政 府 还 在 考 虑 是
否通过财政部向联邦政府寻求财政援
助。

他 说 ， 该 部 援 助 形 式 之 一 是 根 据
前一年的实际州财政赤字向州政府提
供预付款，目前只有少数州不得不向
该部申请；其二是向联邦政府申请贷
款，但这更适于实施大型项目。

未偿还中央贷款余额第2低州属
此外，他说，截至今年1月31日，槟

州是继雪州之后，累计未偿还联邦政
府贷款余额第2低的州属，总额为3673
万令吉。

“无论如何，州财政部将根据需要
不时评估此事，而州政府亦在考虑使
用经济部拨款来实施州发展预算中的
小项目，并加强与相关部门的合作，
以协调各计划，惠及人民之余。”

另 外 ， 首 长 指 出 ， 槟 州 政 府 致 力
于 通 过 推 行 各 项 关 心 人 民 的 计 划 和
项目，以增加对槟城人民的贡献和援
助，加上有些计划尚未成熟以获得收
益，难免对州财政状况造成影响。

他解释，自2018年担任首长时，州
政府储备金为19.7亿令吉，但从2019年
至2023年，州政府收入逐渐下降，而
总支出呈上升趋势。

此 外 ， 槟 州 政 府 推 出 各 项 惠 民 计
划，如8项总额为1.6945亿令吉的治
水计划，并在疫情期间，拨出1.5814
亿 令 吉 来 帮 助 受 影 响 的 人 民 ， 而 且
i-Sejahtera计划的预算也从2010年的
1249万令吉增至去年的5621万令吉。

预计2024年
槟获逾         令吉收入

首长吁议员对增加收入提意见
第十五届槟州立法
议会第二次会议休
会后，全体议员与
议长大合照。

州政府拟实施重新分类农村土地
为城镇土地来增加税收。
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槟州首长曹观友指出，槟州发展机
构（PDC）自2018年起，为在槟

城进行开展与研发集成电路设计（IC）
的公司，提供具备多媒体超级走廊的办
公空间，例如 GBS@Mayang，至今为
止，已有6家IC设计公司正在租用进行
运营。

首长是在州议会进行总结时，如是
回复亚逸布爹区州议员林冠英有关IC
设计公司的进展。

他 说 ， 槟 州 发 展 机 构 为 了 吸 引
更多制造业以外的投资者，进行2
阶段开发，第一阶段是两座全球商
业服务(GBS)大楼，即位于Taman 
Technoplex地区的滨海全球商业服务
中心( GBS By The Sea)和 位于峇六
拜工业区的GBS TechSpace将于2024
年第四季度竣工，总租赁面积为35万
4000平方尺，耗资3.47亿令吉。

“第2阶段是开发另一座GBS大
楼，称为GBS@Technoplex，可提供
50万平方尺的租赁空间，建筑成本为

3.08亿令吉。建设工程预计于2025年
开始，预计于2027年完工。”

“此外，通过槟城集成电路设计和
数字园区实施的计划之一是确保所提
供的基础设施要求适合相关投资者。
这包括确保该建筑拥有完善电力供应
和通信方面的基础设施，例如有竞争
力的宽带、适合进行IC设计相关活动
的建筑面积，以及符合马来西亚数字
所需的有利商业环境。”

“州政府还计划对槟州发展机构拥
有的办公空间实行租金补贴，特别是
本地IC设计行业，并向联邦政府申请
激励措施和补助金，以改善IC和数字
生态系统。该举措将包含在稍后公布
的中。

槟发展机构为IC公司
提供完善有利商业环境

韩国新兴科技公司Emerix
 进军槟城放眼2027年设厂

槟州发展机构为在槟城进行开展与
研发集成电路设计（IC）的公司提
供完善设备办公空间。

韩国新兴科技公司Emerix拜会佳日星。左起：费兹阿斯法、佳日星及李威廉等。

Emerix公司专
注于飞针测试
仪的制造和研
发。

韩国新兴科技公司Emerix进军槟城，
目前已经在峇都加湾设立3层楼办公
室，并放眼2027年在槟城设厂。

Emerix槟城分公司首席执行员李
威廉与营业经理费兹阿斯法，日前礼
貌拜会槟州第二副首长兼人力资源发
展及科技委员会主席佳日星时如是宣
布。

Emerix成立于 2018 年，是韩国
发展最快、最年轻的自动化公司之
一，专注于飞针测试仪的制造和研发
(flying probe tester manufacturing and 
R&D）。

李威廉指出， Emerix 成功开发并
推出了第一款韩国制造的飞针测试
仪，而韩国至今尚未有人成功开发
过。现在，Emerix 在飞针制造方面拥
有超过 10 年的开发经验，成为韩国
制造业的垄断企业，也是韩国最大城
市京畿道最有价值的公司。

提 及 为 何 前 来 槟 城 投 资 时 ， 他
说，Emerix 已经研究了 2 年多，以选
择在合适东南亚地区进行投
资，最终选择槟城。

“ 通 过 我 们 的
内 部 研 究 ， 马 来
西亚尤其是槟城是
最有价值的投资地
点，槟城更被誉为
马来西亚的硅谷，
具备良好的投资生
态。”

“我们刚刚在峇
都加湾设立了三层
楼办公室。不仅在
槟城经商，我们
的目标之一是与
愿意为美好未来
而 学 习 的 学 生 分
享 电 子 技 术 和 知

识。Emerix也愿意与对我们的技术
感兴趣的大学签署谅解备忘录。”

“Emerix 将继续在槟城投资，我们
预计到2027 年将拥有自己的工厂，目
前我们正在讨论成立Emerix Malaysia 
Sdn. Bhd. 自己的研发中心，以开发和
制造马来西亚第一台飞针测试仪和其

他自动化测试仪。”
李威廉也赞扬槟城不只是经

商环境良好，设备齐全，其他方面也
吸引人，本身也非常喜欢槟城。

佳日星欢迎Emerix来到槟城，并对
于对方的投资选择及表示对槟城的良
好印象感到自豪。

他表示，在州政府精心打造下，槟
城已经成为商家投资首选之地，州政
府会继续努力，让槟城继续成为集投
资与宜居于一身的好地方。
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自2014年起至今年4月，槟威地方政府
共征收到7216万5699令吉34仙酒店房租
税（fi）。

槟州旅游及创意经济事务委员会主
席黄汉伟指出，槟州政府引入酒店房租
税，主要用于开展各项发展和推广槟州
旅游业的活动。

他解释，每家酒店需根据酒店星级
向游客收取相关费用，即3星级及以下
酒店为每晚每间2令吉， 4星级及以上
则是每晚每间3令吉。

为多元化和增加州政府的收入，他
说，从去年杪起，州政府决定将收取的
费用纳入州综合收入账户，作为州政府
收入的一部分。

他续说，州政府将从中拨出部分款
项予槟城环球旅游机构、槟城国际会议
及展览局、旅游和创意经济委员会用于
促进旅游项目。

他举例，旅游和创意经济委员今年
将获得100万令吉拨款，以展开与旅游
相关的项目。

他在槟州议会发表总结陈词时提
及，政府正在重新研究娱乐税税率
(cukai hiburan)，以确保符合当前情况。

他也引述大马旅游局数据，去年槟
州酒店住客人数达727万人次，比2022
年同期的558万人次增加了30.2%，可见
在州政府及相关单位积极推广下，槟州
仍是国内外游客的首选。

随着如是正面反响，槟城乔治酒店
和槟城万豪酒店等酒店已开始运营，同

时槟州将在今年至2026年期间迎来更多
新酒店，显示业者对槟州旅游业的发展
充满信心。

积极开通直飞航线
槟州政府大力推动直飞航线，黄汉

伟说，今年首季度的国际入境旅客达92
万2551人次，较去年同期的72万3346人
次增长27.54%。

他续说，去年的总客流量中，国际
抵达人数为323万4789人次，比2022年
的126万2728人次增长了156.17%。

另外，他重申，印度金奈(Chennai)直

飞槟州的航班预计将于今年12月开通。
在邮轮旅游业方面，在今年首季

度，瑞典咸码头国际旅客人数为19万
4122人次，较去年第1季度的16万875人
次增长20.67%。

此外，今年首季度停靠在上述码头
的国际邮轮数量为65艘，比去年同期的
50艘增加了30%，而去年到来的国际游
轮数量为156艘，比2022年的84艘增加
了85.71%。

升旗山出现宫崎骏动画风景
在升旗山可以看到宫崎骏动画的同

款风景？
浮罗池滑州议员胡智胜指出，其中

国友人日前告知，不少小红书博主来到
槟州游玩，在升旗山拍出有如知名日本
动画大师宫崎骏作品的风景，掀起一股
热潮。

他在黄汉伟完成总结呈词之际要求
打插提及说，升旗山的景色能让人联想
到宫崎骏的作品，吸引了许多人慕名前
来槟州。

因此，他希望当局可以借此机会充
分发挥槟州的优势，进一步推广槟州瑰
宝。

槟收获逾7千万令吉酒店房租税
黄汉伟：用予推动旅游项目

槟州供水机构在调涨水费后，营收
将用来提升水务服务，其中包括

完善州内的供水基本设施建设及更新
换代。

掌管基本设施事务的槟州行政议员
再里尔表示，将尽快进行的供水基本
设施项目包括耗资11亿8000万令吉的
2030年供水应急计划、更换陈旧水管计
划及兴建孟光水坝输水管等。

“尤其是槟州的输水系统已经非常
老旧，必须立刻进行更换，以减少无
受益水的浪费及因为水管破裂导致的
无预警制水发生。”

他是在槟州议会上回答武吉丁雅州
议员魏晓隆提问时这么指出。

他补充，除了提升硬体设施之外，
槟州供水机构也将继续其政策，既给
予本土用户相关津贴，有关津贴在去
年共耗费1亿1600万令吉。

再 里 尔 强 调 ， 虽 然 槟 州 水 费 的 调
涨，从调涨幅度来看非常多，但从整
体而言，槟州依然是我国其中一个水
费最为低廉的州属。

他续说，根据当局资料，槟州目前
仍有约半数用户，每月所使用的原水
并未超过35立方米门槛，2个月只需缴
付最高12令吉40仙水费。

“在所有注册用户中，只有逾20％
用户水费2个月超过60令吉，其余都介

于12令吉40仙至60令吉，这也表示多数
家庭一天水费最多1令吉。”

他强调，如果超过两个月70立方米
限制，这也意味着有关用户两个月用
掉2个巨型水槽，或相等于4万7000支
1.5公升大瓶装矿泉水，如果谨慎用水

并不易超过门槛。
“槟州已有多年未调涨水费，相信

大家都明白如果槟州供水机构想要提
升设施，就必须提高收入来进行这些
计划。”

进行应急计划及更换陈旧水管
再里尔：供水机构营收用来完善基设

升旗山被指可以看到宫崎骏动画的同款风景。

槟州供水机构在调涨水费后，营收将用来提升水务服务。
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亚依淡区州议员黄顺祥说，地方政府
属下的小贩中心和摊位中，食品和饮
料的价格与低廉的摊位租金不相符，
希望有关当局采取相应措施。

“简单来说，小贩中心的摊位租金
便宜，但食品和饮料价格昂贵”。”

他是在日前进行的第15届第2季第
1次立法议会辩论州元首施政演词时
说。

他说，此问题涉及地方政府委员会
（MMK）、槟岛市政厅（MBPP）和
威省市政厅（MBSP）。

“多年来，地方政府管辖下的摊
位租金一直保持低廉且合理，收费低
至每月8令吉到250令吉不等。然而，
那里的食品和饮料并不便宜，也不合
理。”

他说，非常惊讶地收到公众的投
诉，有些摊位一盘炒粿条售价高达8
令吉，与私人餐馆的摊位价格相同。

他认为，地方政府管辖下的摊位食
品价格应比私人摊位便宜10%至20%
。

“地方政府收取低廉的摊位租金和
营业执照费，是希望本地消费者能够

享受政府为人民带来的好处。”
他 强 调 ， 相 较 于 私 人 地 段 摊 位

租金每月可以达到数千令吉甚至更
高，而那些选择在地方政府管辖的
小贩中心和摊位经营，享受低廉租
金却售卖高昂价格的小贩商，对于
希望节省开支的本地居民来说是不
公平的。

“我理解原材料成本有所上涨。
然而，小贩们不应该利用这种情况
来提高价格，获取不合理的利润，
特别是在地方政府管辖下经营的小
贩。”

他建议地方政府与消费人事务和
生活成本部合作，进行联合监控和
操作，商定行动时间表，若有摊贩
仍收取不合理的价格，采取不续租
等措施，并给予更有同理心的新商
户机会接管该摊位。

槟州社会发展、福利与非伊斯兰
事务行政议员林秀琴说，用于

I-Sejahtera援助金计划的费用如今已
达5000万令吉，因此，希望各州议员
对此提出建议，以更加谨慎地使用资
金，同时也欢迎私企前来合作。

“ 希 望 这 样 既 能 减 轻 州 财 政 的
负 担 ， 又 不 影 响 对 有 需 要 人 民 的 援
助。”

她是在第15届第2季第1次立法议会
总结环节时说。

“ 人 民 的 福 祉 始 终 是 我 的 首 要 任
务 ， 不 过 ， 州 政 府 目 前 正 面 临 财 政
赤 字 ， 州 收 入 仅 为 5 亿 令 吉 ， 而 用
于-Sejahtera计划的费用如今已达5000
万令吉，未来还会继续增加。”

“i-Sejahtera计划于2010年推出，作
为政府盈余时对人民的回馈，有鉴于
州政府的财政状况较为紧张，有必要
重新审视。”

她说，i-Sejahtera指南更新工作坊已
于今年4月29日至30日举行，更新指南
的主要目的，是审视对有需要群体的
援助条件。

“州政府非常欢迎与私企合作，目
前PETRONAS国油基金会提供了食
物篮、槟城第二大桥公司和JKP Sdn. 
Berhad捐赠了开斋节的服装，其他企
业包括Smith and Nephew Penang、马
电讯有限公司Telekom Malaysia Sdn. 
Bhd. , Pertubuhan Kebajikan dan Upacara 
Kebumian Barat Daya也捐赠了食物
篮。”

减少4949名赤贫人口
林秀琴说，截至2024年4月，政府已

减少了4949名赤贫人口，而她将积极

推动创建集中数据库，以更有效的协
调和审核受惠者的资格和记录。

“这4949名赤贫人口的数据，是
首相署执行协调单位（ICU, JPM）在
2023年1月31日锁定的，主要是为了能
够识别每个家庭户主（KIR）的具体问
题，并通过其他相关政府机构的援助
来寻求解决方案。”

她说，实现“零赤贫”的目标极具
挑战性，因为这取决于各种难以预测
的经济状况以及突发事件，如死亡、

健康问题、事故、灾害、失业等。
“不同类型的援助将通过不同的机

构向人民提供援助，因此数据清理的
难度和数据库不一致的问题也存在，
必须获得解决。”

不过，她强调，现金援助只是暂时
的，“授人以鱼，不如授人以渔”，
我们要他们能够自力更生，使政府的
努力更加的可持续性。

例如，在槟城街友庇护所，州政府
通过与战略合作伙伴合作实施了各种
倡议，以帮助他们自力更生，目前共
有75名街友获得了超市助手、保安人
员、杂工、厨师等工作机会。

“ 庇 护 所 也 进 行 了 摩 托 车 清 洗 计
划，为街友提供赚取收入的机会，以
及 与 私 人 公 司 合 作 实 施 就 业 匹 配 计
划，为街友提供就业机会。”

公共小贩中心租金便宜却卖贵
黄顺祥促市厅采取相应措施

州政府财政状况紧张
林秀琴：或重新审视援助金

黄顺祥指地方政府管辖的小贩中心和摊位，其食品和饮料价格与摊位低廉租金不相
符。

▲槟政府用于I-Sejahtera援助金计
划的费用如今已达5000万令吉，林秀
琴冀能谨慎使用资金。

槟城街友庇护所进行多项倡议，让
街友们能够自力更生。
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槟州 政 府 通 过 槟 州 房 屋 局 ，
正研究改进可负担房屋指南

（GPRMM），以期帮助更多槟州人
民，尤其是年轻人拥有房屋。

槟州房屋及环境委员会主席拿督斯
里孙达拉祖，在槟州议会总结环节中
指出，若能改进上述指南，不仅可以
协助他们获得房贷，同时通过为发展
商提供特别津贴，使相关项目能持续
发展。

是项指南的改进和修订预计将在明
年公布。

他坦言，购屋者必须交付10%定
金，才能签署买卖合约，可能是导致
年轻人难以购屋的其中因素，因此若
州政府能够克服如是问题，那么年轻
人购屋的数据或将会增加。

他也说，州政府通过房屋信贷担保
公司（SJKP）引入房屋信贷担保计
划，由联邦政府提供50亿令吉拨款，
最高融资额度可达50万令吉，融资期
限最长为35年，以帮助首购族，尤其
是收入较低和中等偏低的年轻人。

另外，武吉淡汶州议员吴俊益提
及，有选民获得4万2000令吉的可负
担房屋献议，然而其约3万令吉的贷
款，竟需高达7000令吉的律师费，导
致对方需向亲戚借钱供屋。

对此，孙达拉祖直言，此事并不
合理，因为一般上律师费是贷款的约
1％，因此促请相关人士联系其办公
室，让其了解详情。

可负担屋目标73%成形
他也说，州政府设下22万单位可负

担房屋目标，目前已有16万744个单

位（73.07%）成形，当中5万700个单
位已建成，2万547个单位在建，8万
9497个单位处于不同规划阶段。

此外，槟州政府已向房地部提议了
几块州政府土地用于人民组屋计划，
该部已对此进行初步评估，并选择了
位于威中Mukim 21的地块（Lot 5381
和5395）展开进一步评估。

槟州政府也积极打造舒适居住环
境，从2008年至今年5月，共拨出约
3.69亿令吉作为提升及维修公私房屋
用途，涉及3万6489项工程。

槟海域探索碳氢化合物待分析数据
针对国油公司（PETRONAS）在

马六甲海峡北部包括槟城海域探索
碳氢化合物潜力的进展，孙达拉祖指
出，由于国油需完成数据分析，州政
府与国油之间的讨论尚未进行。

国油于去年11月宣布在马六甲海
峡北部地区进行海上二维地震研究
（Seismik 2D），以勘测这些地区发
现天然资源的可能性。

他说，勘测工作已于去年10月开
始，并于去年12月底完成，而收集数
据的分析过程预计在今年6月完成。

他续说，州政府尚在讨论中，并将
通过相关机构协同努力，确保满足州
政府的要求。

此外，槟州政府还在进行关于稀
土元素（REE）开采领域的讨论和研
究。

他说，州政府与相关公司已进行
了讨论，并将安排参观霹雳州试点项
目地点，以了解其实施方法和预期收
益。

孙达拉祖:助青年拥有房屋
槟政府研究改进可负担房屋指南

掌管青年与体育事务的魏子森行政议
员说，槟城将派593名运动员参加8月17
日至24日在砂拉越举行的大马运动会
（SUKMA）角逐36个项目，放眼拿下
40枚金牌。

他在州议会总结环节上说，他非常有
信心，无论是运动员、教练、各体育会
职员等，都能够保持高昂的斗志和追求
卓越的精神，让槟城州旗在领奖台上飘
扬。

此外，魏子森说，目前国家的财政状
况，导致体育发展面对严峻挑战。

“资金缺乏可能会在一定程度上形成
阻碍，然而，这不应成为否定未来进展
的借口。州政府依然会继续努力多样化
和增加休闲体育平台、计划和活动，通
过与槟城各非政府组织的合作，积极推
动健康的体育活动，以及不断鼓励社区
参与。州政府欢迎各方与州政府一起为
发展健康与活力的社会而努力。”

青年事务方面，魏子森说，通过槟城
青年发展机构（PYDC），为赋予槟州
青年权力而推出的新政策之一是青年发
展基金。

青年发展基金是州政府的一项倡议，
旨在支持在社团注册局下注册的青年组
织及社团组织。

截至 2024 年 4 月，青年发展基金评估
小组共收到 46 份申请，其中 38 份申请

获得批准，拨出款项为10万令吉。
另外，槟城青年才俊计划（Skim 

Kecemerlangan Bakat Muda Pulau Pinang）
今年继续推行，是州政府为鼓励和表彰
成功在国家级及国际赛的学术和课外活
动获奖的青年。

自2022年至今，共有484名青少年获
得这项奖励计划，总额为15万618令吉。

吁人民进行体检
在卫生事务方面，魏子森指出,数据显

示，马来西亚每 5 人中就有 2 人一年没
有进行任何健康检查。

“身体检查对于了解我们的健康状况
非常重要,可是,一些人却有许多理由不要
进行体验，包括没有任何症状、感觉健
康、没有时间和面对经济问题等。”

“槟州正迈向老龄化社会，人民的健
康更显得重要,我呼吁人民参与国家健康
检查倡议计划（NHSI）接受体检。”

国家健康检查倡议计划是自2022年推
出的国家健康议程（ANMS）的一项倡

议，旨在鼓励自我检查、了解自己的健
康状况，并鼓励养成健康的生活方式。

在槟城州，该计划在 2022 年筛查了 
3万6616 人，在 2023 年筛查了 3万4783 
人，在 2024 年至3月筛查了 1万7924 人。

“ 我 呼 吁 槟 城 人 民 继 续 参 与 这 项 
NHSI 计划，该计划旨在为槟城人民提供
帮助。通过使人们获得知识和技能来采
取适当的疾病预防。”

此外，魏子森在上次州议会提议议员
们接受体检，做为榜样鼓励更多人民进
行健康检查，他感谢已经进行体检的议
员身体力行，立下典范。

槟593名运动员赴马运会 魏子森：放眼拿下40金

槟州马运会团队士气高昂，目标瞄准40金。

槟州房屋局积极加强政策，让槟城人民居者有其屋。（槟州房屋局图片）
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槟州议会面面观

 摄影： 本报摄影组

槟州第15届第二季第一次会议于5月
24日至30日举行，议员们在议会厅内
反映人民心声，有时则会为了政策唇
枪舌战，激烈辩论。

不过，走出议会厅，大家依然保
持风度，一起用餐聊天，度过轻松时
刻。

来，让我们看看议员们在议会外的
镜头。

1

3

5

6

7

4

2

1.   州议会每天安排丰富伙食，让大家
 精力满满。

2.  槟州元首敦阿末弗兹在州议会开幕礼
 上向仪仗队敬礼。

3.  喝茶聊天，放松一下，等下再继续。

4.  不时有学校组队参观州议会，
 让学生吸收课本以外的知识。

5.  媒体个个埋头苦干，为读者送上
 第一手资讯。

6.  适逢榴梿季节，州议会特安排果王
 品尝会让大家大快朵颐。

7.  什么话题让大家笑得那么开心？
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报导 ： 翁懿娴
 摄影： Noor Siti Nabilah Noorazis

著名电子厂商伟特科技( ViTrox) 
于2023年正式进军教育界，

设立伟特学院，为槟州培训更多高
科技领域人才，这也符合了槟州政
府的鼓励，为行业设立教育或培训
中心，以解决缺乏人才的问题。

伟特科技总裁兼首席执行长
朱振荣接受《珍珠快讯》访
问时指出，该学院进行技职
教育培训 (TVET) 、国家双
重培训计划 (SLDN) 项目，
建立以行业为中心的教育。

“总的来说，我们将教育
视为推动社会进步的一种方
式，这与伟特的宗旨是一致
的。”

他希望解决行业所面临的人才
短缺问题，在不过度以学术为中心
的情况下，让人才更早接触行业问题
及环境，培养出知识、技能与态度，
为就业做好准备。

确保学生教育不受经济阻碍
他表示，伟特学院致力于提供优质

和包容性的教育。通过提供符合市场
需求的课程，更多来自不同背景的学
生可以获得以前无法获得的教育。

“这种包容性有助于让更多家庭有
机会提高其社会经济地位。 伟特机构
致力于确保经济障碍不会阻碍有才华
的学生接受高等教育。”

为此，该学院根据学生的学业成绩
和经济需求，提供一系列奖学金和学
费减免。

学习过程成为积极参与者
“学院还密切关注课程的实施方

式，让学生不再只是被动的知识接
受者，而是学习过程中的积极参与
者。”

“这种方法让学生培养批判性思
维、解决问题的能力和适应能力，这
些技能在快速发展的就业市场中至关
重要。”

他说，通过与行业直接合作，伟
特学院不仅增强了其教育项目的相关
性，还建立了长期合作伙伴关系，使
学生和行业都受益。

致力培养 IACTG 核心价值观
他指出，伟特学院致力于培养技术

熟练，以及具有强烈价值观全面发展
的专业人士，而推出基于工作的学习 
(Work-Based Learning)，这是教育领域
的一项开创性举措。

“从第二学期开始，伟特学院的学

生通过每日发布的时间表，与工程师
一起进行实践学习，每周花 3至4 天进
行学习，1至2 天进行实践体验。”

他说，基于工作的学习 (WBL) 是弥
合高等教育与行业差距的有效途径。
通过提供实践培训和实践经验，WBL 
可以为学生提供在其所选职业中，取
得所需的技能和知识。

“但它并不止于此。伟特学院优
先考虑整体发展，将社交情感学习
(Social-Emotional Learning)融入课程
中。讲师接受培训以便与学生建立积
极的关系，强调同理心和理解的重要
性。”

他强调，伟特学院的核心价值观，
是引导学生参与社区活动和个人成
长。通过社区服务等活动，他们培
养诚正信实、承担、勇气、信任和
尊重、感恩与关怀（IACTG）的价值
观。

需中央与州政府支持
他表示，在行业新设立的教育中心

或学院，都非常需要联邦政府或州政
府的支持，以加快相关法律或监管，
以及申请流程，以便在各自的学院或
课程相关申请中及时获得批准。

他举例，伟特学院向马来西亚国
家高等教育基金局（PTPTN）申请，
希望被列入该教育基金局名单内，以

便注册伟特学院课程的学生有权申请
PTPTN贷款。

他 建 议 槟 城 未 来 基 金 会 （ P F F 
Scholar）扩大到新成立的行业学院，
例如伟特学院，让就读学术文凭、职
业技术教育与培训文凭课程的申请者
受惠。

实施激励举措鼓励创建培训中心
他也希望政府能够实施一些激励

举措，来支持来与鼓励更多公司，
投资创建专门的培训中心。

他建议，这些激励措施可以是支
持学院课程或TVET讲师工资、为专
业培训中心或学院分配奖励金或资
金，以建立配备先进软件和硬件的
尖端实验室以及 STEM 中心。

“这些举措对于促进 STEM 学
科的教学、学习和研究工作至关重
要。  ”

另外，他建议为行业设立的培训
中心或学院，提供减税激励、或补
助资金，以提供技能提升和再技能
培训计划。

他 说 ， 这 些 举 措 旨 在 弥 合 技 术
差距，特别是在人工智能、网络安
全、数据科学、云计算等专业学科
领域。

他也冀望有子女就读STEM高等教育
项目的家长，可获得加大税收减免。

伟特科技设学院培育人才
朱振荣: 建立以行业为中心教育

伟特学院为槟州培训更多高科技领域人才。

位于峇都加湾的伟特学院。

槟州首长曹观友曾在2023年，受邀为伟特学院开幕。

伟 特 科 技
总 裁 兼 首
席 执 行 长
朱振荣。
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报导：翁懿娴
摄影：Alissala Thian / 受访者提供

由吴氏唱家班五代同堂，努力坚守
的潮艺馆，今年迈入10周年庆，

为传承使命掀开新篇章之余，重新转型
呈现新面貌，继续推广珍贵的潮州戏曲
传统文化。

槟城潮艺馆馆主吴慧玲接受《珍珠
快讯》访问时指出，潮艺馆汇集了台前
幕后逾60人参与艺术专场汇演，其中的
周年庆典的重点活动是为母亲杜爱花举
办从艺61周年艺术专场-《纸影人》！

她说，其母亲杜爱花是马来西亚硕
果仅存的“潮州传统铁枝木偶艺术大
师”，同时也是2008年“ 槟城非物质
文化遗产传承人”得奖者，透过这艺术
汇演来记录母亲的伟大艺术成就。

而这场于6月29日及6月30日举行的
艺术专场表演，融合了潮剧、潮州大锣
鼓、潮州音乐、潮州木偶等艺术元素，
让观众不论是视听觉上，都有着一级棒
的体验。

吴慧玲：传统文化搬到舞台上展现
说起潮剧、铁枝木偶戏这些传统文

化，一般的印象就是在街边戏台上演
出，而吴慧玲勇于创新，将这搬到剧场
舞台上演出，让更多人看到这文化精
髓。

“很多这行业的前辈都是默默耕耘
的付出，而我想为这些传统行业转型，
注入新的元素，再以更多样化的形式来
呈献予大众，但不失原有的传统风貌和
底蕴。”

她坦言，要推动这传统文化需注入
很多的心血和时间，惟她必需让这些传
统文化趋向年轻化，才能吸引更多的年
轻人加入。

“《纸影人》艺术专场就集结了老
中青的参演者。除了最年长的是我74高
龄的母亲杜爱花，而最小的参演者是12
岁。”

出版书籍记载铁枝木偶演变
吴慧玲透露，除了上述两场筹备了

年余且极具意义的活动之外，她筹备逾

4年，讲述着母亲从艺生涯的“一人两
手三铁枝”新书，也在这期间推出。

她说，在筹备这本以中英文为媒介
的新书过程不容易，单是寻找相关的历
史资料和照片都需要耗费很多时间和精
神。

“我希望趁着母亲还在，透过她口
述，记录下母亲一生从艺的故事，同时
也记载着铁枝木偶从古至今的演变，
这些若不记录就会随着时代变迁而消
失。”

铁枝木偶前身为“纸影”
吴慧玲指出，这次的艺术专场的主

题为“纸影人”，说的就是母亲杜爱
花。

她说，铁枝木偶的前身为“纸影”
，类似我们熟悉的皮影戏，但随着时代
变迁，“纸影”慢慢转变为立体的铁枝
木偶。

“尽管如此，老一辈的人依旧会称
投身这行业的人为纸影人。”

杜爱花：新尝试与突破
这次活动中的女主角，即从艺61周

年的杜爱花坦言，当了“纸影人”数十
载，倒是第一次站在剧场舞台上表演。

说起话来铿锵有力的她笑言，要她
站在陌生的剧场舞台上来表演与排练，
也会有紧张怯场的时候，但这是新尝试
与突破。

她 坦 言 ， 在 顺 应 不 断 变 化 的 时 代
下，她以开放的心去接受传统艺术转型
和创新，但前提是不要失去原有的底
蕴，因此她是相当支持孩子和孙子们努
力传承的方式。

“能够办个记录自己的从艺生涯的
演出，以及出版一本从艺全记录，对我
来说真的很开心及难得。”

吴欣洁5岁就会潮州大锣鼓
吴慧玲的侄女吴欣洁（22岁）从小

就耳濡目染下，随着家人进出表演，
很早就接触潮剧，可说是在唱家班中长
大。

她透露，本身5岁开始就已学习主
板锣鼓，7岁演唱潮曲《见故人欢喜交
并》，八岁首次登台演出潮剧《爱歌》
之梦龙。

较后其姑姑吴慧玲用心培养她成为
潮剧演员，而她12岁时已成为玉梨潮州
木偶剧团的司鼓，如今已是授课教导学
生的助教。

而吴欣洁在这次的艺术专场中，也
担纲了重要角色，参演了数个项目，其
中更在压轴时主导潮州大锣鼓演出。而
早前她也到中国精益求精，将这方面的
技能和专业更上一层楼。

值得一提的是，由吴欣洁主导的潮
州大锣鼓，其演出阵容都是年轻的一
代，这让吴慧玲深感欣慰，因为传承文
化就是需要新生代的接力，才能完成的
任务啊。

盼筹10万作潮艺馆运作基金
”潮艺馆早前因为新冠疫情而关闭3

年，如今趁着10周年纪念重新出发，目
前潮艺馆如火如荼进行装修，并加入了
不少的元素，包括搭建了模拟戏台，让
访客可以亲身体验。”

她指出，希望透过“潮艺馆10周年
庆典”系列活动，以及杜爱花从艺61周
年艺术专场-《纸影人》活动，为潮艺
馆筹募重新装修和运作基金，而筹款目
标为10万令吉。

她也欢迎有意赞助者可联系她。她
坦言，要经营这种传统文化行业不容
易，过去都是在各方的支持及自找资金
情况下，一步一脚印走到现在。

她透露，潮艺馆预计会在7月初重
开，届时象征着潮艺馆另一新里程碑正
式开展。

知更多潮艺馆的活动详情，可浏览
面子书专页：https://www.facebook.com/
TeochewPuppetAndOpera

《纸影人》艺术专场，集
结了老中青的参演者。

吴氏唱家班
五代同堂，
努力坚守及
推广珍贵的
潮州戏曲传
统文化。

潮州传统铁枝木
偶艺术大师”杜
爱花（中），与
其女儿吴慧玲（
右）及孙女吴欣
洁（左）。

杜爱花的新书“一人两手三铁枝”封
面。

潮艺馆       周年掀新篇章
吴家五代续传承潮剧文化
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லிம் கூறினார்.
வழிொடடு தல நிர்வா்கத்தினர் RIBI நிதி ஒதுக்கீடு 

பெை, மகலசிைா ெதிவாைர் மத அறமப்பு்கள் (ROS) கீழ் 
ெதிவு பசய்ைப்ெை கவணடும் அல்லது மகலசிை அரசாங்்க 
அரசிதழின் கீழ் நிறுவப்ெடடு eRIBI அறமப்பில் ெதிவு 
பசய்ைப்ெை கவணடும், என்ைார்.

கமம்ொடைாைர்்கைால் ஒதுக்்கப்ெடும்  RIBI நிலம் 
நிறுவுவதறகு ஏறைது என்ெறத உறுதிப்ெடுத்தும் 
வற்கயில் ஆய்வு கமறப்காள்ைெை கவணடும் என்றும் 
லிம் கூறினார்.

4

மாநில அரசு இந� ஆண்டுககான வருவாய் வசூல் அதிகரிகக இலககு - மு�லனமச்சர்
ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில அரசு 
ரிம28.66 மில்லிைன் உணறமைான நிதி 
உெரிைா்க (surplus) ெதிவு பசய்துள்ைது. 
இது பவறறி்கரமா்க வசூலிக்்கப்ெடை 
ரிம342.60 மில்லிைன் நிதியில் இந்த ஆணடு 
கம,29 வறர பசலவிைப்ெடை  ரிம313.95 
மில்லிைன் நிதிறைத்  தாணடிைது.

மாநில முதலறமச்சர் கமதகு சாவ 
ப்கான் இகைாவ, ஒவபவாரு ஆணடும் 
அதி்கரித்து  வருவதா்கக் கூைப்ெடும் 
மாநில அரசாங்்கத்தின் திடைமிைப்ெடை 
ெறைாக்குறைறைக் குறித்து சில மாநில 
சடைமன்ை உறுப்பினர்்கள் (ADUN) எழுப்பிை 
க்கள்வி்களுக்கு இவவாறு ெதிலளித்தார்.

"மாநில அரசாங்்கம், மாநிலப் 
ெறைாக்குறைைான ரிம1.047 பில்லிைனில் 
இருந்து ரிம863.10 மில்லிைனா்கக் 
குறைப்ெதற்கானத் திடைங்்கறை  
பசைல்ெடுத்த  ஆக்்கப்பூர்வமான 
நைவடிக்ற்க்கறை எடுத்து வருகிைது.

"இந்தப் பிரதான திடைம் மாநிலத்தின் 
நிதி உெரிறை ்கடடுப்ெடுத்த உதவும்  
்கடடுப்ொடடு நைவடிக்ற்கைாகும்.

"மாநில அரசு சார்ந்த  துறை்கள், 
ஏபஜன்சி்கள், சடைப்பூர்வ அறமப்பு்கள் 
மறறும் துறை நிறுவனங்்கள் 2024 இல் 
பசலவினத்தில் சீரறமப்பு ஒழுங்குமுறைக்கு 
இைங்கி பசைல்ெடைால், இத்திடைத்தின்  
மூலம் மாநில அரசு  ஆணடு இறுதியில் 
உணறமைான ெறைாக்குறையில் இருந்து 
விடுப்ெை முடியும் என மாநில முதலறமச்சர் 
15வது சடைமன்ை இரணைாம் தவறைக் 
கூடைத்தில்  வைங்கிை பதாகுப்புறரயில் 
இவவாறு கூறினார்.

மாநில அரசு மாறறு நிதியுதவிைா்க 
மத்திை அரசின், மகலசிை நிதி அறமச்சு 
(MOF) மூலம் பெறுவதறகுப் ெரிசீலிக்்கத் 
தைாரா்க இருப்ெதா்க ப்கான் இகைாவ 
கூறினார்.

மகாநில அேசு இஸலகாம் அல்லகாத ேழி்காடடு 
தலங்களுககு ்தகாடைர்ந்து ஆதேேளிககும்

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில அரசு இந்த ஆணடு 
மார்ச் முதல் கம மாதம் வறர இஸ்லாம் அல்லாத 
வழிொடடு தலங்்களுக்்கான நிதிைம் (RIBI) மூலம் 
பமாத்தம் ரிம1,730,000 நிதி ஒதுக்கீடு வைங்கியுள்ைது 
என்று சமூ்க நல கமம்ொடு மறறும் இஸ்லாம் 
அல்லாகதார் விவ்காரம் ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் லிம் 
சியூ கிம் பதரிவித்தார்.

பினாங்கு மாநில சடைமன்ைத்தில் பெங்்காலான் 
க்காத்தா சடைமன்ை உறுப்பினர் கவாங் இயூ ஹார்ங் 
பதாடுத்த வாய்பமாழி க்கள்விக்கு ெதிலளித்த லிம், RIBI 
நிதிைம் மூலம் 43 வழிொடடுத் தலங்்களுக்கு இந்தத் 
பதாற்க வைங்்கப்ெடைது, என்ைார்.

"பமாத்தம் 55 விணைப்ெங்்கள் பெைப்ெடைன, 
அவறறில் 43 ‘RIBI அைக்்கடைறை நிதிைம் 
வழிக்்காடடிக்கு' (TARIBI) இைங்்க வழிொடடுத் 
தலங்்களின் கதறவ்களின் அடிப்ெறையில் மதிப்பீடடிறகுப் 
பிைகு இக்குழுவால் அங்கீ்கரிக்்கப்ெடைது.

"இது நிலம் மறறும் ்கடடிைத்தின் நிறல மடடுமின்றி 
அந்நிறுவனத்தின் ெதிவு ெறறிை பதாழில்நுடெ 
நிறுவனங்்களின் மதிப்ொய்வு்கறையும் உள்ைைக்கிைது" 
என்று லிம் கூறினார்.

இந்நிதி ஒதுக்கீடு  வழிொடடு தலங்்களின் சீரறமப்புப் 

“நிதி அறமச்சு  முந்றதை ஆணடில் ெதிவு 
பசய்ைப்ெடை மாநிலத்தின் உணறமைான 
ெறைாக்குறையின் அடிப்ெறையில் மாநில 
அரசுக்கு முன்ெைத்றத வைங்குவதும் 
இதில் அைங்கும்.

"மத்திை அரசிைம் ்கைனுதவிக்கு 
விணைப்பிப்ெது மறபைாரு மாறறுவழி 
திடைமா்க அறமகிைது. இது   பெரிை 
அைவிலான திடைங்்கள் மறறும் மக்்களுக்கு 
நன்றம்கள் வைங்கும்  திடைங்்கறைச் 
பசைல்ெடுத்த  மி்கவும் பொருத்தமானது," 
என்று அவர் ்கருத்து பதரிவித்தார்.

"இருப்பினும், 2019 முதல் 2023 வறர, 

ஆணடு ஏறெடை பவள்ைப் கெரிைர் 
கொன்ை ்கடினமான தருைங்்கறை 
எதிர்ப்காணடுள்ைது.  அறதத் பதாைர்ந்து 
ரிம169.45 மில்லிைன் பசலவில் எடடு 
பவள்ை நிவாரைத் திடைங்்கள் (RTB) 
பசைல்ெடுத்தப்ெடடுள்ைன.

"2020 மறறும் 2021 ஆம் ஆணடு்களில் 
ஏறெடை  க்காவிட-19 பதாறறுகநாய் 
தாக்்கத்தால் மாநில அரசு, ொதிக்்கப்ெடை 
மக்்களுக்கு உதவுவதற்கா்க க்காவிட-19க்கு 
எதிரான பினாங்கு சிைப்பு நிதியுதவித் 
திடைம் மூலம் பமாத்தம் ரிம158.14 
மில்லிைன் பசலவிைப்ெடைது.

“அதுமடடுமின்றி, 2010-ஆம் ஆணடு 
ரிம12.49 மில்லிைன் ஒதுக்கீடடில் இல் 
பதாைங்்கப்ெடை i-Sejahtera சமூ்க நலத் 
திடைம் 2023 இல் ரிம56.21 மில்லிைனா்க 
அதி்கரித்துள்ைது. இது மாநிலத்தின் நிதி 
நிறலயில் தாக்்கத்றத ஏறெடுத்துகிைது," 
என்று அவர் கூறினார்.

"மாநில முதலறமச்சர் ்கார்ப்கரஷன் 
(CMI) மூலம் மாநில அரசு 2023 முதல் 
2024 வறர பமாத்தம் ரிம315.9 மில்லிைன் 
முதலீடடில் தனிைார் நிறுவனங்்களுைனான 
(PPP) கூடைறமப்பில் ெல திடைங்்கறை 
பவறறி்கரமா்க பசைல்ெடுத்தியுள்ைது.

"வருைாந்திர அடிப்ெறையில் 
ெல்கவறு கநாக்்கங்்களுக்்கா்க நிலத்றத 
குத்தற்கக்கு விடுதல் மறறும் வாைற்கக்கு 
எடுப்ெதன் மூலம் வருவாய் அதி்கரிக்கும்" 
என்று ொைாங் க்காத்தா சடைமன்ை 
உறுப்பினர் சாவ விைக்்கமளித்தார்.

"நிலத்திற்கான குத்தற்கறை 
பசலுத்துதல், நில வரி மறறும் வரி 
அல்லாத ப்காடுப்ெனவு்கள் மறறும் CMI 
குத்தற்க மறறும் வாைற்க வருவாய் 
ஆகிைவறறிலிருந்து மாநில அரசு 2024 
ஆம் ஆணடில் ரிம420 மில்லிைன் வருவாய் 
பெறும் என எதிர்ொர்க்்கப்ெடுகிைது.

15வது சட்டமன்்ற இரண்டாம் ைவடைக் கூட்டத்தின் இறுதி நாளில் மாநில சொநாய்கர ்டத்மைா 
லாவ் சூ கியாங், முைலடம்சசர மமைகு சாவ் ப்கான் இமயாவ் (நடுவில்) மறறும் சட்டமன்்ற 

உறுப்பினர்கள் குழுப்ெ்டம் எடுத்துக் ப்காண்டனர.

ெணி்கள், ெராமரிப்பு மறறும் RIBI தலங்்கறை நிறுவுதல் 
ஆகிைவறறிற்கா்க ஒதுக்கீடு பசய்ைப்ெடடுள்ைது என்று 
லிம் கூறினார்.

இந்த ஒதுக்கீடு ெக்தர்்களின் பிரார்த்தறன்கள், மத 
நைவடிக்ற்க்கள் மறறும் ப்காணைாடைங்்களுக்்கா்க 
நிறுவப்ெடை வழிொடடு தலங்்களுக்கு மடடுகம வைங்்கப்ெடும்.

 RIBI நிதிைம் அதன் ்கடடிைத்றத மறுசீரறமத்தல்,  
கூறர மறறும் மறைநீர் ்கசிவு்கறைச் சரிச்பசய்தல், 
சுவர் விரிசல் மறறும் ெழிங்கு தறரறை சரிச்பசய்தல், 
வடிக்்கால் அறமப்றெ சரிச்பசய்தல், கவலி ெழுது மறறும் 
நிறுவல், மின்னணு அறமப்பு மறறும் மின்சுறறு்கறைப் 
புதுப்பித்தல் மறறும்  அவசர உதவிறை வைங்குதல் ஆகிை 
விவ்காரங்்களுக்கு உெகைாகிக்்கப்ெடும்.

"கவாங்கின் துறைக் க்கள்விக்கு ெதிலளிக்கும் 
விதமா்க, 100 ஆணடுக்கு கமறெடை RIBI  தலங்்கள், 
அனுமதி அல்லது முறைைான அங்கீ்காரம் இல்லாமல் 
பசைல்ெடும் தலங்்களும் ெழுதுப்ொர்ப்பு மறறும் ெராமரிப்புப் 
ெணி்களுக்்கா்க இந்நிதி வைங்்க ெரிசீலிக்்கப்ெடடுள்ைது 
என்றும் அவர் ெகிர்ந்து ப்காணைார்.

“நிதி ஒதுக்கீடு வைங்்கப்ெடுவதறகு முன்னதா்க மதிப்பீடு 
பசய்ைப்ெடடு, அறதத் பதாைர்ந்து பதாைர்புறைை 
அதி்காரி்கள் அத்தலத்றதப் ொர்றவயிடுவார்்கள்," என்று 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர லிம் சியூ கிம் ம்கள்வி ெதில் 

அங்்கத்தில் ெதிலளித்ைார.

மாநில அரசின் வருவாய் குறைவா்கப் ெதிவு 
பசய்துள்ைது. இந்த ஐந்தாணடு ்காலத்தில் 
வரி அல்லாத வருவாய் ரிம1.72 பில்லிைன் 
மடடுகம பெைப்ெடடுள்ைது.

“கமலும், மாநில அரசின் பமாத்த 
பசலவு்கள் 2019 இல் ரிம581.31 
மில்லிைன், ரிம734.06 மில்லிைன் (2020), 
ரிம730.90 மில்லிைன் (2021), ரிம755.02 
மில்லிைன் (2022) மறறும் ரிம951.75 
மில்லிைன், (2023) என அதி்கரித்து 
வருவறதக் ்காணபிக்கிைது," என அவர் 
விைக்்கமளித்தார்.

மாநில அரசு ்கைந்த 2017 ஆம் 
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புதிய UTC-ஐ அனமககப 
்பல கூறுகனைக கருத்தில் 

தகாளை வவண்டும் – 
மு�லனமச்சர்

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநிலத்தில் ஒரு புதிை புைந்கர் 
உருமாறை றமைத்றத (UTC) உருவாக்்க நிதி அறமச்சு 
(MOF) ெல கூறு்கறைக் ்கருத்தில் ப்காள்ை கவணடும்.

மாநில முதலறமச்சர் கமதகு சாவ ப்கான் இகைாவ, 
15-வது பினாங்கு மாநில சடைமன்ைத்தின் இரணைாவது 
தவறையின் முதல் கூடைத்தில் ொ்கான் ைாலாம் 
சடைமன்ை உறுப்பினர் குமரன் கிருஷைன் எழுப்பிை 
வாய்வழி க்கள்விக்கு இவவாறு ெதிலளித்தார்.

மத்திை அரசாங்்கம் ஒரு UTC-ஐ நிறுவுவதில் ெல 
கூறு்கறைக் ்கருத்தில் ப்காள்ை கவணடியுள்ைது, என்ைார்.

“ஏபனனில், ஒரு UTC ஸ்தாெனம் மறறும் நிர்வா்கம் 
பிரிவு 4 இன் வழி்காடடுதல்்கறை அடிப்ெறைைா்கக் 
ப்காணைது. இதில் UTC-ஐ நிறுவுதல், ்கடடிைத்றதப் 
புதுப்பித்தல், கமம்ெடுத்துதல் மறறும் சிைப்பு நிறுவன 
உெ்கரைங்்கள் மறறும் பிை அலுவல்க உெ்கரைங்்கறைப் 
பெறுவதற்கான ஏறொடு்கறை வைங்குவதற்கான நிதிறை 
நிதி அறமச்சு ஏற்க கவணடும்.

அகதகவறையில், UTC பசைல்ொடடிறகு வந்ததும், 
மத்திை அரசு, அதன் ஏபஜன்சி்களுக்்கான அலுவல்க 
இைத்தின் வாைற்க மறறும் ெராமரிப்புச் பசலவு்கள் மறறும் 
ெைன்ொடடுக் ்கடைைங்்கள், ஊழிைர்்களின் கூடுதல் 
கநரக் ப்காடுப்ெனவு்கள் மறறும் ெல்கவறு பதாைர்புறைை 
பசலவு்கள் கொன்ை பிை நிறுவனங்்களின் இைக்்கச் 
பசலவு்கறை ஈடு்கடை கவணடும்,” என்று ொைாங் க்காத்தா 
சடைமன்ை உறுப்பினர் சாவ கூறினார்.

புதிை UTC நிறுவப்ெடுவறதக் ்கருத்தில் ப்காள்ளும்கொது,   

ஊழிைர்்களின் எணணிக்ற்கறை அதி்கரிக்்காமல், 
தறகொதுள்ை அதி்காரி்கள் இைமாறைத்றத கமறப்காள்ை 
அதன் ஏபஜன்சியின் திைறனயும் ்கருத்தில் ப்காள்ை 
கவணடும்.

“எனகவ, நாடடின் தறகொறதை நிதி நிறலறைக் 
்கருத்தில் ப்காணடு, தறகொதுள்ை 23 UTC றமைங்்கள் 
கொதுமானது என்று நிதி அறமச்சு ்கருதுகிைது.

“தறகொது நிதி அறமச்சுக்கு புதிை UTC-ஐ உருவாக்கும் 
திடைம் எதுவும் இல்றல,” என்று முதலறமச்சர் கூறினார்.

ப்காம்தார் ்கடடிைத்தில் இைங்கும் பினாங்கு UTC 
்கைந்த 2020 ஆ்கஸ்ட,15 அன்று திைக்்கப்ெடைது.

அன்று முதல் 2024 ஏப்ரல் வறர பமாத்தம் 1,211,721 
வாடிக்ற்கைாைர்்கறைப் பெறறுள்ைது.

பசெராங் பிறையில் மத்திை மறறும் மாநில 
கசறவ்கறை கமம்ெடுத்துதல் மறறும் றமைப்ெடுத்துதல் 
பதாைர்ொன சடைமன்ை உறுப்பினர் குமரனின் கூடுதல் 
க்கள்விக்கு தறகொது மாநில அரசு டிஜிடைல் மைமாக்்கல் 
மூலம் கசறவ்கறை வைங்குவதில் முன்னுரிறம அளித்து 
பசைல்ெடுவதா்க ப்கான் இகைாவ கூறினார்.

“உதாரைமா்க, தறகொது 23 துறை்கள் டிஜிடைல் 

ப்காம்ைார ்கடடி்டத்தில் இயங்கும் பினாங்கு UTC ்க்டந்ை 2020-
ஆம் ஆணடில் தி்றக்்கப்ெட்டது.

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநில அடுக்குமாடி 
குடியிருப்பு்களில், குறிப்ொ்க தணணீர் பதாடடி்கள் 
இல்லாத ெறைை வீைறமப்புத் திடைங்்களில் அதறன 
நிறுவுவதறகு உள்ளூர் அதி்காரி்கள், பினாங்கு 
வீைறமப்பு வாரிைம் அல்லது பினாங்கு நீர் விநிகைா்க 
வாரிைத்திைம் (PBAPP) விணைப்பிக்்கலாம்.

மாநில வீடடுவசதி மறறும் சுறறுச்சூைல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் ைத்கதா � சுந்தராஜு 
கசாமு மாநில சடைமன்ைக் கூடைத்தின் கொது 
இதறனப் ெகிர்ந்து ப்காணைார்.

“2006 ஆம் ஆணடு இந்தச் சடைம் நறைமுறைக்கு 
வருவதறகு முன்பு ்கடைப்ெடை சில அடுக்குமாடி 
குடியிருப்பு்களில், பெரிை தணணீர் பதாடடி்கள் 
அல்லது யூனிட்களுக்குள் சிறிை தணணீர் பதாடடி்கள் 
என எதுவும் இைம்பெைவில்றல.

“சில இைங்்களில், இந்த இரு வற்கைான தணணீர் 
பதாடடி்களும் இல்றல.

“2006 ஆம் ஆணடு நீர் விநிகைா்க கசறவ சடைம் 
2006 (சடைம் 665) இைறைப்ெடை பிைகு, இந்தப் 
பிரச்சறனக்குத் தீர்வுக் ்காைப்ெடைது,” என்று 
சுந்தராஜூ கூறினார். அடுக்குமாடி மறறும் தறர 
வீைறமப்புத் திடைங்்களில் குறைந்தெடசம் 300 க்கலன் 
ப்காள்ைைவு ப்காணை தணணீர் பதாடடி்கறை நிறுவ 
கவணடும் என்று PBAPP விதிமுறை விதித்துள்ைது 
என்று சுந்தராஜு விைக்்கமளித்தார்.

“கூடடு கமலாணறம அறமப்பு (JMB) மறறும் 
கமலாணறம குழு (MC) மூலம் தணணீர் பதாடடி்கறை 
நிறுவ முன்முைறசி எடுக்்க கவணடும். அவர்்கள் 
உள்ளூர் அதி்காரி்கள் அல்லது பினாங்கு வீடடுவசதி 
வாரிைத்திைம் விணைப்பிக்்கலாம்.

“தணணீர் பதாடடி்கள் மி்கவும் அவசிைமாகும்,” 
என்று சுந்தராஜு கமலும் கூறினார்.

அதுமடடுமின்றி, மாநில அரசு பினாங்கு 
அதி்கெடசம் 80% ெராமரிப்பு நிதிைம் (TPM80PP) 
எனப்ெடும் வீடடுப் ெராமரிப்பு நிதியுதவிறை 
வைங்குகிைது. இம்மாநிலத்தில் கமறப்காள்ைப்ெடும் 
ெராமரிப்புப் ெணி்களுக்்கான நிதியில் 80% மாநில 
அரசும், எஞசியுள்ை 20% நிதிறை சம்ெந்தப்ெடை 
அடுக்குமாடி நிர்வா்கம் மூலம் பசலுத்தப்ெடும் என்று 
சுந்தராஜு ெகிர்ந்து ப்காணைார்.

வீடை்மபபுத் 
திடடைங்களில் 

தண்ணீர் ்தகாடடிகள் 
்்காருத்துேது மிக 
அேசியமகாகும் – 

சுந்தேகாஜு

மைமாக்்கல் மூலம் இறைை வழி கசறவ்கறை 
பவறறி்கரமா்க பதாைங்கியுள்ைன.

”இந்த டிஜிடைல் மைமாக்்கலில் பின்தங்கிை குழுவினர் 
குறிப்ொ்க முதிகைார்்கள் இருப்ெறத மாநில அரசு 
அறிந்திருக்கிைது.

“எனகவ, டிஜிடைல் பினாங்கு மூலம் முதிகைார்்கள் 
இறைை வழி பசைலிறைப் ெைன்ெடுத்த வழி்காடடி 
வகுப்பு்கள் நைத்தப்ெடுகிைது.

“கூடுதலா்க, அந்தந்த மாவடைங்்களில் 
றமைப்ெடுத்தப்ெடை மாநில மறறும் கூடைரசு 
அலுவல்கங்்கள் உள்ைன. அகத கநரத்தில் ஊராடசி 
மன்ைத்தின் கீழ், மக்்களுக்கு பநருக்்கமான கசறவ்கறை 
வைங்்க ெல கிறை அலுவல்கங்்கள் உள்ைன,” என்று 
நிதி, பொருைாதார கமம்ொடு & நிலம் மறறும் த்கவல் 
பதாைர்பு ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான சாவ இதறனத் 
பதரிவித்தார்.

முன்னதா்க, பசெராங் பிறை ெகுதியில் புதிை UTC-ஐ 
உருவாக்கும் எணைம் குறித்து நிதி அறமச்சுக்குக் ்கடிதம் 
அனுப்பிைதா்க குமரன் சடைமன்ைத்தில் பதரிவித்தார்.

மாநில அரசு STEM மற்றும் TVET 
வைர்சசிககு  முன்னுரினம 

அளிககி்து
ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில அரசாங்்கம் அறிவிைல், 
பதாழில்நுடெம், பொறியிைல் மறறும் ்கணிதம் (STEM) 
மறறும் பதாழில்நுடெ மறறும் பதாழில் ெயிறசி (TVET) 
ஆகிை துறை்களின் ்கல்வி கமம்ொடடுக்கு முன்னுரிறம 
அளிக்கிைது.

இரணைாம் துறை முதலறமச்சரும் மனித மூலதன 
கமம்ொடு, அறிவிைல் மறறும் பதாழில்நுடெ ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினருமான ஜக்தீப் சிங் டிகைா சடைமன்ைத்தில் 
தனது பதாகுப்புறரயில் இதறனப் ெகிர்ந்து ப்காணைார்.

பினாங்கு STEM அறமப்பின் ெல்கவறு முன்முைறசி 
திடைங்்களின்  கீழ் தனிைார் துறை மறறும் 
பதாழில்துறை ெங்குதாரர்்களின் ஆதரவுைன், STEM 
மறறும் TVET ்கல்விக்கு முன்னுரிறம அளிக்்கப்ெடுகிைது.  
 “மாநில அரசாங்்கத்தால் நிதியுதவி  அளிக்்கப்ெடை 
திடைங்்களின் ெடடிைலில்  ‘Coding for 
All’, ‘Lab-on-Wheels’, ‘TECH Start’ மறறும்  
‘Penang2030 Innovation Bootcamp’ அைங்கும்.  
 “STEM மறறும்  TVET  திடைங்்கறை ஒழுங்்கறமப்ெதில் 
பொது-தனிைார் கூடைாணறமயின் நல்லிைக்்கத்றதச் 
சித்தரிக்கிைது.

“இந்தக் கூடைாணறம பினாங்கில் STEM மறறும் TVET 
துறை்கறை வலுப்ெடுத்த உதவுகிைது மறறும் மகலசிைாவில் 
உள்ை மறை மாநிலங்்களுக்கு ஒரு முன்மாதிரிைா்கத் 
தி்கழ்கிைது,” என்று அவர் கமலும் கூறினார்.

பினாங்கு STEM என்ெது ஐந்து STEM ்கறைல் 
அறமப்பு்கறை ஒருங்கிறைத்து பினாங்கு அரசாங்்கத்தால் 
பதாைங்்கப்ெடை முதன்றமைான அறமப்ொகும் என்று 
ஜக்தீப் விைக்்கமளித்தார்.

“இந்த பினாங்கு STEM 
அறமப்ொனது, STEM 
்கல்வி மீது ஆர்வத்றதத் 
தூணடுவறத கநாக்்கமா்கக் 
ப்காணடுள்ைது. இது ்கல்வி 
்கறைலுக்குத் துறைைா்க 
STEM பதாைர்ொன 
திடைங்்கள் மறறும் 
பசைல்ொடு்கறைப் ெரந்த 
அைவில் வைங்குகிைது.

அ து ம ட டு மி ன் றி , 
பினாங்கு STEM தறகொது 
மாநிலத்தில் STEM 

மறறும் TVET துறையில் திைறமைானவர்்கறை உருவாக்்க 
முன்முைறசி்கறை கமறப்காணடு வருவதா்கவும் ஜக்தீப் 
கூறினார்.

“2024 ஆம் ஆணடின் முதல் ்காலாணடில், 60-க்கும் 
கமறெடை STEM பதாைர்ொன நி்கழ்ச்சி்கள், வகுப்பு்கள், 
ெடைறை்கள் மறறும் கொடடி்கள் கொன்ை ெல்கவறு 
நைவடிக்ற்க்களில் 5,604 மாைவர்்கள் ெங்க்கறறுள்ைனர்.

“இதறகிறையில், பினாங்கு அறிவிைல் கிைஸ்ைர் 
(பி.எஸ்.சி) பினாங்கு முழுவதும் உள்ை ெள்ளி்களில் 
கமக்்கர்கலப்்கறை நிறுவுவதறகும், STEM ்கறைறல  
சிைந்த அணுகுமுறையுைன் ஊக்குவிக்்கவும் ஆதரிக்கிைது.

“மாைவர்்களுக்கு அறிவிைல் மறறும் பதாழில்நுடெத்தில் 
ஆர்வத்றதத் தூணடுவதன் மூலம் பினாங்கில் திைன் மிக்்க 
மனித வைத்றத உருவாக்்க சிைந்த தலமா்க அறமகிைது.

“பைக் கைாம் பினாங்கு என்ெது இம்மாநிலத்தில் 
பசைல்ெடும் அறிவிைல் றமைமாகும், இது அறிவிைல் 
மறறும் பதாழில்நுடெத்றத மடடும் பவளிப்ெடுத்தும் 
்கண்காடசி றமைமா்க மடடும் பசைல்ெைாமல், ்கல்வி, 
மனித மூலதன கமம்ொடு மறறும் புத்தாக்்கத் திைறன 
வைர்க்கும் றமைமா்கவும் பசைல்ெடுகிைது,” என்று ஜக்தீப் 
கூறினார்.

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ஜக்தீப் 
சிங் டிமயா சட்டமன்்றத்தில் 
பைாகுப்புடர வழங்கினார.
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கயைப் பபசும் ப்டஙகள்

நிதி துடை அடம்சசரும் ைஞமசாங் நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினருமான 

லிம் ஹுய் இங் எஸ.பி.எம் மைரவில் சி்றந்ை மைர்சசி பெற்ற அத்மைாகுதி 

மாைவர்களுக்கு ஊக்்கத்பைாட்க வழங்கி குழுப்ெ்டம் எடுத்துக் ப்காண்டார. 

பசனட்டர ்டாக்்டர லிங்ம்கஸவரன் மமலசிய இந்துைரம மாமன்்றம் பினாங்கு 

அருள்நிடலயத் ைடலவர ந.ைனொலன் அவர்களி்டம் எஸ.பி.எம் மைரவு 

ெயிறசி ெட்டட்றடய வழிந்டத்ை மானியம் வழங்கினார (உ்டன் வழக்்கறிஞர 

மம்கஸவரன்). 

பிட்ற மைாட்டத் ைமிழப்ெள்ளியின் 40-ஆம் ஆணடு பெறம்றார ஆசிரியர 

சங்்க பொதுக் கூட்டத்டை ஆடசிக்குழு உறுப்பினரும் பிட்ற சட்டமன்்ற 

உறுப்பினருமான ்டத்மைா � சுந்ைராஜு மசாமு பைா்டக்கி டவத்ைார.

்கல்வி சாைடன நிடலய ஏறொடடில் நட்டபெற்ற ஆ்றாம் ஆணடுக்்கான வரலாறுப் 

ொ்டப் ெட்டட்றயில் ்கலந்து ப்காண்ட ொ்கான் ்டாலாம் சட்டமன்்ற உறுப்பினர 

குமரன் மாைவர்களுக்குப் ெரிசு எடுத்து வழங்கினார.  

வருகின்்ற பசப்்டம்ெர மாைம் நட்டபெ்றவிருக்கும் பமரப்டக்்கா தி்றன் ெட்டப்பு 

விழாவில் பொது மக்்கள் ெங்ம்கற்க ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ம்டனியல் கூய் ஸி 

பசன் அடழப்பு விடுத்ைார (உ்டன் ஏறொடடுக் குழுவினர). 

ெத்து உொன் சட்டமன்்ற உறுப்பினர குமமரசன் 'The minds 

Association'  ச
ங்்க மமம்ொடடுக்்கான  நிதியுைவிடய அ்சசங்்க 

நிரவா்கத்தி்டம்  வழங்கினார.
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100
                                                  011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. Seberang Perai
Selatan

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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GOING by last 
year’s tourism 
figures, Penang 

is maintaining its en-
during appeal to both 
domestic and interna-
tional tourists.

Wong Hon Wai 
(PH-Paya Terubong), 
the state Tourism and 
Creative Economy Committee 
chairman, citing the latest 
data from Tourism Malaysia, 
said 7.27 million tourists 
stayed overnight in hotels in 
Penang last year.

He noted that this figure 
represents a 30.2% increase 
compared to the 5.58 million 
tourists who stayed overnight 
in Penang in 2022.

“This positive figure shows 
that Penang has always been 
the choice of domestic and 
foreign tourists.

“As a result of the increase, 
new hotels such as The 
George Penang and Penang 

Marriott Hotel have 
opened and begun 
operations,” Wong 
said in his winding-up 
speech at the State 
Legislative Assembly 
sitting on May 29.

He added that 
several new hotels 

will be opened within 
these three years, including 
Crowne Plaza Penang Straits 
City (Seberang Perai), HARRIS 
Hotel Sunshine Penang, Cita-
dines Tanjung Tokong Penang, 
lyf Georgetown Penang, Iconic 
Marjorie Hotel, Intercontinen-
tal Penang Resort, The Wes-
tin Penang and Le Meridien 
Penang Resort.

“This shows the confidence 
of hotel operators in the de-
velopment of the tourism in-
dustry in Penang,” Wong said.

Answering a question 
raised by Joseph Ng (PH-Air 
Itam) about hotel fee collec-
tion, Wong said over RM72 

million has been collected 
since the fee was imposed in 
2014.

Approximately 88% of ho-
tel fees were collected from 
hotels on the island, with the 
remainder coming from Se-
berang Perai.

Hotel fees were introduced 
by the Penang government to 
finance tourism development 
and promotion programmes. 
Every hotel in the state col-
lects a fee based on its star 
rating: RM2 per night per room 
for 3-star hotels and below, 
and RM3 per night per room 
for 4-star hotels and above.

Wong (pix) added the state 
government is intensifying ef-
forts to attract direct flights to 
Penang to draw more tourists.

Penang has direct flights to 
Guangzhou, Xiamen, Shang-
hai, Hong Kong, Dubai, Singa-
pore, Bangkok, Phuket, Med-
an, Jakarta, Surabaya, Banda 
Aceh, Taipei, Ho Chi Minh City, 

Doha and Haikou (charter 
flights).  

In response to a query by A. 
Kumaresan (PH-Batu Uban), 
Wong said direct flights to 
Chennai are expected to start 
in December.

For domestic routes, Pen-
ang has flights to Senai, Kota 
Kinabalu, KLIA, KLIA 2, Kuch-
ing, Kota Baru, Subang and 

Langkawi.
He said in 2023, the Pen-

ang International Airport (PIA) 
received 6,979,748 passen-
gers, an increase of 64.5% 
compared to 4,242,997 pas-
sengers in 2022.

Penang is also a significant 
draw for cruise ships. 

Wong said, in 2023, 
573,178 international pas-
sengers were recorded at 
Swettenham Pier Cruise Ter-
minal, an increase of 30.56% 
compared to 439,012 pas-
sengers in 2022. 

Wong emphasised the 
state government’s ongoing 
commitment to preserving 
buildings of historical value 
for future generations.

For instance, he highlight-
ed the authorisation granted 
by the state government for 
Rumah Teh Bunga on Jalan 
Hutton to be designated as 
a heritage site under the Na-
tional Heritage Act 2005.

Penang still a draw for tourists
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Story by Kevin Vimal 
Pix by Alissala Thian

WHILE it may be a 
temporary transit 
centre for the home-

less, the “Pusat Transit Ge-
landangan” in Jalan C.Y. Choy 
serves a greater purpose.

This is in line with the Penang 
government’s belief in making 
the most of its services to the 
people, ensuring they benefit 
greatly.

The centre’s primary function 
is as a temporary shelter for the 
homeless until they can return 
to their respective homes or be 
offered a space at any old folks’ 
home in the state.

But state Social Develop-
ment, Welfare and Non-Islamic 
Religious Af- fairs Com-
mittee chair- man 
Lim Siew 
Khim (pix) 
said the 
t r a n s i t 
c e n t r e , 
since its 
inception, 
has been 
actively col-
laborating 
with vari-

ous partners in organising ac-
tivities for the residents.

“For example, we have en-
gaged relevant parties to assist 
the residents in various activi-
ties, including motorcycle wash-
ing techniques and job-matching 
with hiring companies,” Lim said 
in her winding-up speech during 
the State Legislative Assembly 
sitting recently.

“So far, 75 of the residents 
here have secured jobs such as 
security guards, general work-
ers, cook and so on.

“If we only intend to just 
place these individuals here 
without getting them involved in 
any type of activity, they will end 
up wasting time and not putting 
their hidden talent to use.

“The state government val-
ues and 

doesn’t undermine any individu-
al for everyone is gifted in their 
own way, and can certainly con-
tribute to the state’s economy,” 
she added. 

THE Penang contingent aims to 
win 40 gold medals at the up-
coming 21st Malaysia Games 
(Sukma) in Sarawak from Aug 
17 to Aug 25.

State Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi (PH-Padang Lalang) 
said the state is taking part 
take part in 36 sports, involving 
488 events.

"I believe in our athletes ca-
pability to excel in their respec-
tive sports events. We will fully 
support them, especially as 
Sukma is just months away.

"I hope the athletes can make 
Penang proud," he said during 
his winding-up speech at the re-
cent State Assembly sitting.

In the previous Sukma edi-
tion in Kuala Lumpur, Penang 
athletes bagged 30 gold medals 
to surpass their 26-gold target.

Gooi (pix) highlighted that 
Sukma has produced young 
athletes who have represent-
ed the country in the interna-
tional stage, including the SEA 
Games, Commonwealth Games 
and even Olympics.

"This will be a stepping stone 
for some of them to shine be-
fore continuing to excel in the 
world stage.  For instance, for-

mer shuttler Datuk Lee Chong 
Wei, former squash player Da-
tuk Nicol David are two of the 
names that have been produced 
through Sukma.

"Hence, we hope our athletes 
can emulate their success," he 
added.

In another development, Gooi 
said he viewed the illegal racing 
on the streets in Penang serious-
ly, and various efforts have been 
launched to curb the menace.

"The police have conducted 
integrated operations with the 
relevant authorities to crack 
down on illegal racing.

"We will co-operate with them 
to ensure the situation can be 
reduced," he said.

Penang sets 40-gold target 
for 2024 Sukma

ENFORCEMENT of the Waste 
Segregation at Source policy 
will kickstar t in Penang on 
July 1.

State Local Government, 
Town and  Country Planning 
Committee chairman H'ng 
Mooi Lye (PH-Jawi) said no-
tices have been issued by 
both the Penang Island City 
Council (MBPP) and the Se-
berang Perai City Council 
(MBSP) on Jan 1.

This process involves 
the segregation of waste at 
source. This initiative  was 
introduced on June 1, 2016, 
and has since been actively 
promoted by both councils 
to raise awareness of clean-
liness.

"Our two authorities have 
undertaken various efforts 
to educate the public. These 
include the advocacy enforce-

ment, banner installation, edu-
cating the students in school, 
seminar, and notices issued to 
those households who do not 
carry out the initiative.

"Stern action will be taken 
against those individuals who 
do not heed the call of segre-

gation," H’ng (pix) said during 
his winding-up speech at the 
State Legislative Assembly 
sitting.

This policy is set to enhance 
the state and the local author-
ity's efforts to educate the 
community.

On a separate matter, work 
on Phase Two of Gurney Bay 
was now ongoing and has 
reached 52% development. 

"It is expected to be fully 
completed in 2025, as the Pub-
lic Works Department (PWD) 
personnel  are now monitoring 
the works to ensure no delay. 

"Phase One of the project 
has now been opened to the 
public and we hope Phase Two 
will be completed in due time.

"This Gurney Bay project is 
considered important to fa-
cilitate the public recreational 
needs," he said.

State prioritises environmental effort

More than a 
transit centre
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Story by Christopher Tan
Pix by Darwina Mohd Daud

IT is crucial to control expens-
es this year to achieve Pen-
ang’s financial goals, says 

Chief Minister Chow Kon Yeow.
In this respect, the Penang 

government is striving to pre-
serve the state reserves this 
year by reducing the deficit and 
ensuring it maintains a healthy 
balance for 2025.

Chow said a healthy balance 
would provide a buffer to sustain 
operations until the revenues ar-
rive.

“If we observe, allocations for 
assistance constitute the major-
ity of our expenses.

“Programmes like iSejahtera 
and various forms of assistance 
for schools, constituency allo-
cations, etc., have already con-
sumed about RM100 million,” 
Chow said during the engage-
ment session with MPs, state 
assemblymen, and heads of 
departments to receive input 
regarding the preparation of the 
Penang Budget for 2025.

This year’s engagement ses-
sion marks the third since 2022.

“This year’s engagement ses-

sion differs from previous years.
“In 2022 and 2023, it simply 

requested proposals for lists of 
development projects in each 
parliamentary and state constit-
uency, respectively.

“However, this time, the 
session will present a list of 
proposed major development 
projects for 2025 utilising state 
allocations.

“Following this presentation, 
MPs and state assemblymen 
can provide feedback or sugges-
tions during the dialogue session 
at the end of the engagement,” 
he said in his speech at Komtar 
on May 16, before launching the 
engagement session.

“It is crucial to acknowledge 
that our status as a developed 
state does not necessarily 
equate to financial stability.

“Most people perceive Pen-
ang as developed, assuming it 
must be affluent.

“However, the reality is quite 
the opposite.

“We have no new sources of 

income, I will be frank, except for 
land-related revenue. This reve-
nue can accommodate deficits 
and bolster reserves.

“This is the reality we face in 
Penang,” he added.

Chow explained that despite 
the challenges, Penang remains 
a dynamic state in terms of eco-
nomic development because 
the state government is not the 
sole driver of progress.

“In Penang, the private sec-
tor plays a significantly larger 
role than the public sector.

“Investment in projects far 
exceeds what the state alone 
can afford.

“Therefore, we consistently 
emphasise the need for the 
government to facilitate develop-
ment through methods we refer 
to as PPP (Public-Private Partner-
ship). This approach is crucial 
for fostering development.

“However, these develop-
ments do not necessarily 
translate into high revenue 
for the state. The tax revenue 
generated from the investors 

may not outweigh the incen-
tives provided to them by the 
government.

“Nonetheless, their presence 
is vital as they create job oppor-
tunities and stimulate economic 
activities,” he added.

Also present were Penang 
State Secretary Datuk Rosli Isa, 
Penang Financial Officer Datuk 
Zabidah Safar, Deputy Chief Min-
ister II Jagdeep Singh Deo, Pen-
ang executive council members, 
state representatives, and other 
relevant agencies.

Planning for 2025 Budget

Chow, Rosli (front row, fourth from left), Zabidah (front row, third from left), state executive council 
members, assemblymen and representatives from departments and agencies in a group photo after 
the engagement session.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导：陈健敏
摄影：罗孙庭

槟城德教会紫云阁年度慈善义举—
装置义肢活动，由槟州首长曹观

友主持移交义肢仪式，逾百人从活动中
受惠，装上义肢后恢复活动能力，重新
融入社会，展现其价值和能力。

该阁今年邀请印尼雅加达德教会明雅
善阁来槟协助免费装置义肢活动，共有
193人申请装置，经审核后，106人获批
装置24支义手及87支义脚。

首长在仪式上致词时说，这已经是德
教会紫云阁第六次举办这项活动。过去
的五次活动中，德教会紫云阁共耗资约
270多万令吉，为近1000位需要义肢的朋
友们装置了义脚。

“你们的善举给予了障友们重新站
起来、重新走向生活的勇气和希望。在
此，我代表槟州政府对紫云阁的无私奉
献表示高度的赞扬。”

“德教会紫云阁的善举超越了宗教和
地域的界限，不但让槟州障友受惠，还
惠及了来自其他州属的有需要人士，这
正是我们社会所需要的正能量。”

“残障人士是我们社会的重要成员，
他们和我们一样有着同样的梦想和追
求。然而，他们在实现这些梦想的过程
中往往面临许多的困难和挑战。幸好，
德教会紫云阁通过“免费装置义脚”活
动，为这些有需要的人提供了帮助，帮
助他们克服困难，实现梦想。”

首长说，槟州政府一直以来都非常
重视对残障人士的关怀和帮助。“我们
致力于为残障人士提供全方位的福利保
障，包括教育、就业、医疗和社会服务
等多个方面。我们知道，残障人士和他
们的家庭面临许多挑战，而政府有责任
为他们提供支持，帮助他们克服这些困
难。”

“在基础设施建设方面，槟州政府将
会继续努力打造无障碍环境，包括提供
无障碍通道、无障碍厕所和无障碍停车
位等，确保残障人士能够方便地使用这
些设施，同时所有人都能平等地享受公
共服务。希望通过我们的努力，能够真
正实现一个包容、友好的社会环境。”

“除了政府的努力，我们也呼吁社会
各界共同关注残障人士的需求。我们鼓
励企业、非政府组织和个人积极参与到
关爱残障人士的行动中来。比如鼓励企
业雇用残障人士，为他们提供更多的就
业机会。我相信，每个人都有独特的才
能和价值，残障人士同样能够为社会做
出贡献。”

“无论如何，槟州政府将继续与各
类慈善机构、非政府组织和社会各界合
作，共同帮助社会有需要的人。我们相

信，只有全社会的共同努力，才能让每
一个人都能平等地享受生活的美好。”

黄智绪：106人受惠
筹委会主席拿督斯里黄智绪致词时

说，第六次免费装置义肢的106名申请
者, 在经过八周的等待后,终于迎来了义
肢。其中一半的朋友是第一次佩戴义肢,
而另外一半则是更换已经使用多年的假
肢。“每一个人的坚强与勇敢,都让我们

深受感动。”
“我们向印尼雅加达明雅善阁表示衷

心的感谢,感谢他们在与印尼假肢制造商
沟通方面提供的宝贵协助,对第六届免费
装义肢活动作出重大贡献。也感谢印尼
制造商的配合以完成此项工作。”

“各位受惠者朋友们,今天你们不仅仅
是获得了一个新的辅助工 具,更是迎来了
新生活的开始。这副义肢不仅是你们身
体的一部 分,更是你们重新踏上生活新征

程的希望。无论是初次佩戴者还 是更换
者,我们都希望你们能珍惜眼前的每一分
每一秒,用你们 的勇气和毅力,创造更加
美好的生活。”

受惠者有话说
另一方面，其中一名义肢受惠者蒂拉

卡娃迪(34岁)为2013年东南亚运动会射
箭铜牌得主，目前担任射箭队教练，装
上右脚肢后，让她更有自信带队参加8
月在砂拉越举行的大马运动会。

来自双溪大年的她表示，其右脚属于
天生残缺，自12岁开始装脚肢，这次是
第5次更换，她感谢德教会紫云阁的义
举，让许多有需要者获得新生。

62岁的庄恩添，在装上右脚肢和左手
肢后，展示灵活身手，获得在场者热烈
鼓掌。

这名从事手工艺品业者，因患上血栓
闭塞性脉管炎（Buerger’s disease），造
成周边血管发炎阻塞，使到肢体坏死，
痛失右脚和左手。尽管如此，庄恩添仍
积极面对生活挑战，在装上义肢后迅速
适应，准备努力过生活。

出席者包括阁务顾问拿督斯里周荣
吉、拿督斯里黄赐兴、拿督许春畴、阁
长拿督沈雅财、署理阁长陈金湖、副阁
长拿督叶谋通、拿督陈长发、拿督赖创
汉、总务锺奕传、副总务拿督骆南胜、
医药股股长李松昌、联络股股长拿督陈
秀莲、印尼雅加达明雅善阁阁长张祥盛
与总务关仁生等。

曹观友（前排左3）与沈雅财、黄
智绪等视察义肢。

庄恩添（左起）、莫哈
末祖哈里及蒂拉卡娃迪
分享装义肢心得。

德教会紫云阁装义肢成功举行
首长：州政府续与民间合作协助有需要者


